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Chcete mít 

KROUŽKY 
PRO SVÉ DĚTI 
SKORO
ZADARMO
a podpořit tak 
jejich rozvoj?

Registrace na rok 2024
(druhé pololetí) 
startuje již 15. listopadu 2023.

Více informací a registrační formulář 
brnoid.cz/cs/rodicovske-vouchery

TAK POJĎTE
DO TOHO!

RODIČE, POZOR!

Vyplňte registrační formulář
na Brno iD, získejte 4000 kreditů
a zaplaťte jimi vybraný zájmový kroužek!

více než 800 zapojených organizací

4000 kreditů  (1 kredit = 1 Kč)

celková finanční alokace bude 

ve výši 100 milionů korun
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Senioři a seniorky  
mají nové bydlení  
ve Slatině
Noví nájemníci a nájemnice se pomalu za-
bydlují v právě dokončeném domě na Bed-
řichovické, který tu město postavilo během 
dvou let za bezmála 50 milionů korun. Kro-
mě 15 moderních bytů, k  nimž patří vždy 
i lodžie a sklep, je tu k dispozici také zelené 
atrium nebo společenská místnost. Město 
tímto doplňuje fond dostupného bydlení 
pro seniory, kteří na přidělení čekají v  po-
řadníku (více k  přihlášce na webu bydleni.
brno.cz). Výhodné nájemné v tuto chvíli činí 
96,41 Kč/m2/měsíc. ■
 (ral) | foto: Marie Schmerková

Plánuje se první 
městský holubník, 
vznikne na Kounicově
Brno má být příští rok díky novému 
holubníku čistější.

Město si od záměru slibuje, že se ustálí po-
pulace holubů a  nebude po nich zůstávat 
tolik nepořádku. První z holubníků vyroste 
na střeše magistrátní budovy na Kounicově 
ulici. Vznikne z bývalého prostoru expanz-
ní nádrže, dovnitř se vejde 32 párů holubů. 
Díky tomu, že v  místnosti dostanou vodu 
i  krmení, nebudou muset trávit tolik času 
venku. Na vestavbě se začne pracovat ještě 
před koncem letošního roku, hotovo má být 
na přelomu února a března 2024. Po roce se 
úspěšnost projektu vyhodnotí. ■

(tam)

Vaše staré oblečení 
zahřeje lidi bez 
domova
Uvolněte si místo ve skříni, ať máte kam 
uložit obsah „měkkých“ vánočních dárků, 
a  zároveň pomozte lidem bez domova. Na 
– zejména pánské – oblečení čekají sociální 
kurátoři v  magistrátním sociálním šatníku. 
Vzhledem k období ocení bundy, mikiny, kal-
hoty, s velkým vděkem přijímají boty. Pokud 
mezi svými věcmi nic nazbyt nemáte, ale 
rádi byste v  zimě pomohli i  tak, kupte tře-
ba ponožky nebo trenýrky a  doneste je na 
Křenovou 20. Sběrným dnem je první středa 
v měsíci, kdy v šatníku zastihnete pracovní-
ky až do 20 hodin večer, ale po domluvě sem 
můžete vyrazit kdykoli v úředních hodinách. 
Kontakty najdete na brno.cz/kuratori. ■
 (ral)

Kolem Svitavy se lidé na kole nebo 
třeba bruslích projedou pohodlněji 
a bezpečněji. Díky participativnímu 
rozpočtu Dáme na vás se opravily 
povrch cyklostezky a přejezdy kolejí. 
V budoucnu se v této lokalitě chystá 
další zlepšení, v souvislosti s celkovou 
rekonstrukcí Křenové je totiž v plánu 
podjezd pod frekventovanou silnicí. 
 (ral) | foto: Zdeněk Kolařík

Výstava ukazuje  
hlavní nádraží  
v novém kabátě
Nahlédněte pod pokličku přípravy nového 
brněnského hlavního vlakového nádraží. Do 
29. prosince můžete v Urban centru na Sta-
ré radnici navštívit výstavu NHNB: Nádraží 
Brno aktuálně, která představuje výsledky 
komplexní architektonické studie podo-
by uzlu a  okolí. Připravena je i  přednáška 
odborníků ze Správy železnic o  budou-
cím nádraží, která se uskuteční 7. prosince 
v  17.30  hodin. Navíc se připravují komen-
tované prohlídky řešeného území. Na do-
provodné akce je nutno se registrovat na 
e-mailu urbancentrum@brno.cz nebo tele-
fonicky na čísle 778 520 752. Více na webu 
urbancentrum.brno.cz. ■
 (and)

Politika a kněze 
Šilingera připomíná 
pamětní deska
Od listopadu najdete blízko rohu ulice Hu-
sovy a  Pekařské pamětní desku Tomáše 
Eduarda Šilingera. Odhalena byla při příleži-
tosti 110. výročí jeho úmrtí. Původní památ-
ník augustiniánského kněze a významného 
brněnského politika byl na stejnojmenném 
náměstí až do 50. let minulého století, kdy 
z  místa zmizel. Nyní se upomínka vrátila 
ve zcela nové podobě, která vyzdvihuje Ši-
lingera jako katolíka, kněze, bojovníka za 
pravdu a právo národa, politika i novináře. 
Na desce ilustrují jeho život znaky kříže, 
stránky knihy či lavice sněmu. ■
 (tam) | foto: Zdeněk Kolařík
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Městský e-shop Brno iD  
má novou vizáž

Řešte věci online. To je nejen motto městského e-shopu 
Brno iD, ale hlavně každým rokem praxí potvrzený apel. 
Brno iD funguje, stále roste a vzkvétá. Aktuálně portál 
prošel celkovým redesignem. 

Co se tedy všechno na webových stránkách brnoid.cz změnilo 
a jak se v novém prostředí vyznat? Ačkoliv vizuál prošel opravdu 
významnou proměnou, je jeho uspořádání jednoduché a intuitiv-
ní. Všechny služby zůstaly zachovány a design by měl co nejvíce 
usnadnit lidem používání webu. Na hlavní stránce je nově menu 
uspořádané do dlaždic s jednotlivými moduly. Proklikem se dosta-
nete přímo na jejich podstránku, kde zjistíte podrobnosti. 
Nyní Brno iD nabízí 15 modulů. Online si vyřídíte platby za šalin-
kartu, odpady, knihovnu, ale také vstupenky do zoo či na hvězdár-
nu nebo turistickou kartu Brnopas. Stále platí dva druhy ověření 
účtu – základní pro čerpání určitých služeb (zde se zadává pouze 
e-mail a heslo) a plné, díky němuž vyřešíte téměř všechno. 

Vánoční dárek i nový modul
Adventní období je tu, to znamená pravidelnou Vánoční akci. Všich-
ni uživatelé s plnou verzí účtu – už jich je na 357 tisíc – si můžou 
vybrat z dárků od šalinkarty po poukazy na sportovní služby či na 
vstup do zoo nebo na hvězdárnu. Zapojit se můžete do 17. prosin-
ce. Výherci se budou poté losovat.
Naprostou novinkou jsou Rodičovské vouchery. Příspěvek města 
na volnočasové aktivity, školu v přírodě nebo letní tábory mohou 
získat děti od 6 do 18 let s trvalým bydlištěm v Brně a českým ob-
čanstvím. Žádost se podává přes ověřený účet dítěte a 4 000 kre-
ditů (1 kredit = 1 koruna) lze využít na aktivity u zapojených orga-
nizací začínající v příštím roce.  ■

Zdeňka Obalilová

Připomínky k návr-
hu rozpočtu města 
Brna na rok 2024 
mohou občané 
uplatnit písemně 
do 8. prosince 
nebo ústně na 
zasedání Zastupi-
telstva města Brna 
12. prosince.

Kancelář archi-
tekta města Brna 
vyhlásila architek-
tonicko-výtvarnou 
soutěž na návrh 
uměleckého díla 
k poctě královny 
Elišky Rejčky. Tvůr-
ci se do ní mohou 
hlásit do 1. března 
2024.

Na Špilberk se 
brzy dostanou jen 
auta s povolením. 
Na Gorazdovu 
v blízkosti kostela 
sv. Václava bude 
na přelomu roku 
instalován výsuvný 
sloupek a kamero-
vý systém.

Prevence a osvěta 
roste na Bezpečnějším 
Brně
Kdo chce předcházet potenciálním 
rizikům, mít přehled o možných 
ohroženích, nehodlá být podveden či 
by se rád informoval o bezpečnosti 
a prevenci, ať navštíví facebookovou 
stránku a web bezpecnejsi.brno.cz.

Na obou platformách najdete informace 
a  aktuality z  oblasti bezpečnosti v  Brně, 
mezi další cíle patří šířit osvětu a tím před-
cházet vzniku rizik. Příspěvky se věnují 
například alkoholu za volantem či řídítky, 
prevenci drog, domácímu násilí nebo také 
kybernetické bezpečnosti.  ■

(zob)

Číslo měsíce

430
Průměrně tolik korun na jednoho 
obyvatele Brna se investovalo do vítěz-
ných nápadů za celou dobu fungování 
participativního rozpočtu Dáme na vás. 

Vodojemům  
na Žlutém kopci začne 
na jaře nová éra

I  když se většina prací na zpřístupnění  
areálu vodojemů na Žlutém kopci odehrá-
vala v  podzemí, poslední kroky už kolem-
jdoucí na ulici Tvrdého pozorovat můžou. 
V závěru podzimu probíhají parkové úpravy 
a dokončuje se návštěvnické zázemí v býva-
lém strážním domku. Kvůli tomu se přerušil 
provoz i v prostorech, do kterých už zájem-
ci a  zájemkyně v  omezeném režimu mohli. 
Do konce roku tady stavební ruch utichne 
a areál se postupně předá od stavební firmy 
zpět do rukou města. Po kolaudaci by na jaře 
všechny tři vodojemy měly být připraveny na 
novou turistickou sezonu.  ■

(ral)
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Novinkou jsou také laminátová odrazová prkna dovezená 
z Ameriky, která vynikají mimořádným rozkmitem.

Komplex bazénů  
za Lužánkami zahájil provoz
Asi 444 milionů korun, 16 měsíců. Tolik stála a tak dlouho trvala 
výstavba a  rekonstrukce plaveckého komplexu Bazény Lužánky. 
Sportoviště má nyní větší kapacitu pro veřejnost a rozšířené zá-
zemí, umožňuje výuku plavání, poskytuje prostor pro provozování 
široké škály plaveckých sportů a navíc má parametry pro konání 
mezinárodních soutěží. Kromě toho stavbaři revitalizovali okolí, 
na parkovišti například přibylo 78 parkovacích míst. Více na webo-
vých stránkách bazenyluzanky.starez.cz. ■

(mad) | foto: Marie Schmerková

Výzva pro mladé pisatele: začíná 
soutěž Skrytá paměť Moravy
Otevírají se přihlášky do literární soutěže Skrytá paměť Moravy. 
Zapojit se mohou mladí lidé mezi 11 a 19 lety, kteří zpracují pro-
zaické texty na téma Moje místa. Mají tak šanci sepsat třeba svůj 
osobní příběh, jenž souvisí s jakýmkoliv místem v přírodě, ve měs-
tě či klidně doma. Soutěžící ve věku 11–15 let vytvoří vyprávění, 
starším autorům a autorkám od 16 do 19 let pak náleží žánr povíd-
ky. Texty je třeba poslat do 31. března 2024 na adresu Památníku 
písemnictví na Moravě. Více o soutěži zjistíte na webech jmk.cz 
a muzeumbrnenska.cz nebo na Facebooku Muzeum Brněnska. ■

(tam)

Zvolte Alej roku 2023,  
na výběr je i z brněnských
Rovnou dvě zástupkyně má Brno v anketě Alej roku 2023. Jsou jimi 
lipová alej na náměstí Republiky v Husovicích a alej jírovců, jež se 
nachází na Malé Klajdovce. Z hlasování vzejde 14 vítězek podle 
jednotlivých krajů a jedna vítězka celorepubliková. Hlasujte až do 
25. ledna 2024 na www.alejroku.cz/2023. ■

(tam)

Potřebným pomáhají  
kelímky i krabice od bot
Vánoce nejsou jen časem dárků a setkávání, ale i pomoci 
druhým. Pokud zvažujete, jak přispět na dobrou věc, 
přinášíme pár tipů.
Nejstarším charitativním počinem z našeho přehledu je kasička 
pod vánočním stromem na náměstí Svobody. Tradici „vánočních 
stromů republiky“ se sbírkou pro potřebné založil spisovatel Ru-
dolf Těsnohlídek před 99 lety právě v Brně. Kasičku Českého čer-
veného kříže na centrálním náměstí najdete dodnes. Ve vedlejší 
zvoničce pak můžete v duchu poprosit o splnění svého vlastního 
přání.
Iniciativa Daruj kelímek je naopak stará teprve rok, ale zájem je 
o ni velký. V premiérovém ročníku se vybraly takřka tři miliony ko-
run, které putovaly 18 neziskovým organizacím. 
Princip je jednoduchý – vratný kelímek po dopití nápoje na vá-
nočních trzích v centru města odevzdáte na stáncích označených 
Daruj kelímek a vyberete jednu z organizací, kterou chcete pod-
pořit. Některé se věnují dětem, seniorům nebo handicapovaným, 
jiné pomáhají zvířatům, další poskytují humanitární pomoc či jsou 
aktivní na poli udržitelnosti.
Vánoční svátky milují především děti, ne pro všechny je ale toto 
období naplněné pouze radostí. Na děti, které mají mámu nebo 
tátu ve vězení, myslí Mezinárodní vězeňské společenství. To před 
12 lety spustilo darovací kampaň Andělský strom, která k balíčkům 
s hračkami, elektronickými vychytávkami nebo kosmetikou přidává 
osobní dopis odsouzeného rodiče. Na dárky lze přispět finančním 
obnosem na platformě darujme.cz nebo je rovnou koupit a poslat 
na adresu MVS. Tu hledejte na webu mvs.cz/andelsky-strom. Do 
15.  prosince můžete dárek přinést i  na Odbor zdraví Magistrátu 
města Brna na Dominikánské nám. 3.
Na děti z rodin ohrožených chudobou cílí Diakonie Českobratrské 
církve evangelické projektem Krabice od bot. Zapojit se lze do 
5. prosince – dárce si na stránkách krabiceodbot.cz vybere sběrné 
místo a dárek si rezervuje, poté zabalí do krabice od bot hračky, 
školní pomůcky, knížky atd. Kdo by to nestihl, může během celého 
roku poslat peníze do krizového fondu Krabice online. ■

Zuzana Gregorová

Aktuálně
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Na vánočních trzích  
se dozvíte víc 
o dobrovolnictví
Vánoční období je pro mnohé časem, kdy 
o  něco více myslí na druhé. Pojďte letos 
přetavit dobré úmysly do činů a  staňte se 
dobrovolníkem! Ti si svůj mezinárodní den 
připomenou 5. prosince na vánočních trzích 
na náměstí Svobody, kde najdete od 10 do 
21 hodin stánek Jihomoravského dobrovol-
nického centra. Můžete se tu dozvědět více 
o možnostech dobrovolnictví v různých ob-
lastech nebo podpořit konkrétní organizace 
koupí benefičních dárků.  ■
 (and)

Na Jaselské se staví 
domy pro studenty  
a vědce
Na podzim šla k zemi cihlová zeď na Jaselské 
a  kolemjdoucí brzy budou moci pozorovat 
čilý stavební ruch ve vnitrobloku. Do jara 
2026 tu vyrostou kolejní domy sv. Augusti-
na, kde budou bydlet studenti brněnských 
vysokých škol, hostující pedagogové, vědci 
a další mladí profesionálové, kteří se podílejí 
na rozvoji univerzit. Parkovat se bude v pod-
zemí, kde přibyde 108 míst. Vykácenou zeleň 
nahradí nová výsadba a počítá se s využitím 
ekologických technologií, jako jsou tepelná 
čerpadla, zelené střechy nebo zachytávání 
dešťovky. ■
 (zug) | foto: Zdeněk Kolařík

Centrum se nově 
zaměřuje i na rodiny 
zahraničních odborníků
Brno Expat Centre se zaměřuje na 
zahraniční odborníky, kteří zde žijí. 

Podporuje cizince, kteří díky svým zkuše-
nostem a  znalostem přispívají v  globálních 
firmách či na univerzitách k  rozvoji Brna. 
Centrum jim nabízí trojici nových programů. 
Zaměřují se na poradenství pro zahraniční 
studenty, ale i pro partnery a partnerky, kteří 
následovali zahraničního odborníka do Brna 
a  své uplatnění teprve hledají. Novinkou je 
i  možnost domluvit se anglicky na živnos-
tenském úřadě a na oddělení řidičských prů-
kazů brněnského magistrátu. Více informací 
najdete na webu brnoexpatcentre.eu. ■

(and)
Betlémské světlo 
z Brna rozsvítí celou 
republiku
Symboly oslav narození Ježíše Krista mají 
různou podobu. Jednou z  nich je betlém-
ské světlo neboli plamínek zapalovaný před 
Vánocemi v betlémské jeskyni a rozvážený 
do zemí s  křesťanskou tradicí. Do České 
republiky se letos tento fenomén dostane 
přes Rakousko, kde ho 9. prosince tamní 
skauti předají skautským delegacím z  celé 
Evropy. Čeští skauti se s ním týž den vydají 
domů vlakem z Vídně do Brna. Kdo by si na 
ně chtěl počkat na hlavním nádraží, nechť 
si poznačí čas 20.36 hodin. 10. prosince 
v 9 hodin skauti světlo věnují brněnskému 
biskupovi na Petrově. Poté už plamínek po-
putuje do regionů. ■
 (zug) | foto: Marie Schmerková

Poradna pro 
handicapované může 
lidem ulehčit život
Zdravotně postižení, senioři a  pečující ne-
mají snadný život. Ulehčit jim ho může 
Poradna Národní rady osob se zdravotním 
postižením ČR, která sídlí na Cejlu 32. Mís-
to je dobře dostupné MHD i autem včetně 
parkování. Klientům je zde k dispozici práv-
ník i sociální pracovník, kteří jim pomůžou 
s mnoha záležitostmi, například s výběrem 
vhodné sociální služby i  s  problematikou 
důchodů, pojištění či dávek sociální pod-
pory, poradí také třeba s dluhy či výběrem 
kompenzačních pomůcek. Podrobnosti hle-
dejte na stránkách nrzp.cz či můžete zavo-
lat na číslo 736 751 214. ■
 (mad)

Loni v tuřanské orlovně našli stoletou 
divadelní oponu se symboly secese 
i místního folkloru. Unikátní kousek nyní 
mají v péči restaurátoři. „Hotovo má 
být zhruba v polovině roku 2024 a s TJ 
Holásky intenzivně jednáme o umístění 
opony,“ řekl starosta městské části 
Brno-Tuřany Radomír Vondra. Práce na 
obnově radnici vyjdou na půl milionu 
korun bez DPH .  (zug) | foto: Radomír Vondra

Aktuálně
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Inzerce

Ing. Arch.
Martin Vlček

ODHAD TRŽNÍ CENY
NEMOVITOSTI
ZDARMA

www.realitysvlckem.cz

730 194 719
“KDYŽ CHCETE DOBŘE
PRODAT VAŠI
NEMOVITOST”

RV
23
02
06
9/
01

CESTOVÁNÍ, SPORT,  
ZÁBAVA, VOLNÝ ČAS
PRODÍTĚ  29. 02.–03. 03.
MOTOSALON 29. 02.–03. 03.
PPM QUILT SHOW 
BRNO 19.–21. 04. 
MINERÁLY BRNO  25.–26. 05.

 23.–24. 11.
VÝSTAVIŠTĚ OPEN  15.–16. 06. 
Caravaning Brno 24.–27. 10.
GO | REGIONTOUR 24.–27. 10.
Life! 08.–10. 11.
VÁNOČNÍ TRHY  06.–15. 12.

ZEMĚDĚLSTVÍ  
A MYSLIVOST
TECHAGRO 07.–11. 04. 
SILVA REGINA 07.–11. 04.
BIOMASA 07.–11. 04.

MÓDA A OPTIKA
STYL 16.–18. 02. | 23.–25. 08.
KABO 16.–18. 02. | 23.–25. 08.
OPTA  08.–10. 03.

NÁBYTEK A STAVEBNICTVÍ
MOBITEX 29. 02.–03. 03.
STAVEBNÍ 
VELETRH BRNO 24.–27. 04. 
DSB 24.–27. 04.
FESTIVAL ARCHITEKTURY 24.–27. 04.

PRŮMYSL A INOVACE
AMPER 19.–21. 03.
URBIS SMART CITY FAIR 04.–06. 06.
FUTURE MOBILITY 04.–06. 06.
MEZINÁRODNÍ 
STROJÍRENSKÝ VELETRH 08.–11. 10.

Těšíme se na vás 
na brněnském výstavišti v roce 2024

www.bvv.cz

RV
23
01
82
7/
10

RV
23
02
20
8/
04

DOBŘE ZAPLATÍM 
ZA TATO KŘESLA 

A TUTO STĚNU

tel. 608 081 696, p. Adámek

RV
23
02
11
6/
01

RV
23
02
32
3/
01
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V Brně se rodí hry. Mají úspěch  
i v mezinárodní konkurenci

Jaká jsou specifika herního průmyslu 
v Brně? 
Pokud vztáhneme počet vývojářů, kteří zde 
pracují, na počet obyvatel, zjistíme, že jich tu 
je oproti jiným městům včetně Prahy oprav-
du hodně. Je to dáno počtem univerzit a také 
tradicí, kterou tu herní vývoj má. Nedávno 
jsme s Herním Klastrem připravovali výsta-
vu o historii a současnosti herního průmyslu 
v Brně a ukázalo se, že hry, které často do-
sahují i mezinárodních úspěchů, tu vznikají 
už 30 let. Dalším specifikem je komornější 
atmosféra Brna. Lidé se tu znají a vznikla tak 
silná komunita vývojářů. Vzájemně se pod-
porují, potkávají, pořádají různé akce. I  to 
umožnilo vznik zmíněného Herního Klastru, 
což je neziskový spolek nadšenců do tvorby 
založený na vzájemné podpoře ve vývoji her.

Na univerzitách se už objevují nové obo-
ry pro budoucí tvůrce počítačových her. 
Jak funguje spolupráce mezi studenty 
a profesionály?
V poslední době je toto propojení stále užší 
a silnější. Větší studia nabízejí zejména stá-
že, při kterých si studenti mohou vyzkoušet, 
co tato práce obnáší. Existuje i poměrně ši-
roká oblast studentské tvorby. Herní Klastr 
loni pořádal výstavu studentských her a na 
to navazoval festival studentské tvorby, kde 
už i středoškoláci ukazují vlastní hry. Často 
se jedná o jednoduché hříčky, ale i ty se mo-
hou stát do budoucna základem kvalitního 
produktu.

Co všechno obnáší vytvoření hry? 
Herní vývoj je velmi specifický průmysl, 
profesně možná bohatší i  než ten filmový. 

Brno si už 30 let buduje pověst hlavního města počítačových her. Právě odtud vycházejí tituly, 
které zaznamenávají úspěch i v mezinárodní konkurenci. Vznikla tu silná a úzce spolupracující 
komunita vývojářů a letos se tvůrcům otevřelo nové komunitní a vzdělávací centrum. Tomu 
šéfuje Lukáš Veselý, který v rozhovoru přiblížil, jak se hry tvoří, jaká je místní tvůrčí komunita 
a proč bychom měli rozvíjejícímu se průmyslu věnovat pozornost. 

Myslím, že do herní tvorby bude 
AI vstupovat víc a víc a jednotlivé 
profese budou moci postupně 
využívat její pomoci. Ale doba, 
kdy bychom mohli zadat umělé 
inteligenci téma hry a ona by nám 
ji sama od sebe stvořila, je ještě 
hodně daleko. 

Rozhovor

Potkává se tu kreativní a  technologická 
stránka. K  tvorbě jsou nutné profese jako 
herní designér, programátor, grafik. Ti dají 
hru dohromady, a  čím je složitější nebo 
komplexnější, tím více dalších profesí se na 
to nabaluje, animátoři, zvukaři, produkční, 
testeři a další. Nejdřív musí vzniknout my-
šlenka, která popíše koncept nebo vizi dané 
hry. Pak vznikají prototypy, které zjišťují, že 
je dostatečně životaschopná. Pokud proto-
typ funguje, začne se řešit grafická strán-
ka, tedy jak by hra měla vypadat jako celek 
nebo po jednotlivých částech. Do toho se 
zapojují různí specifičtí designéři, napří-
klad level designéři, kteří řeší ve spolupráci 
s grafiky např. místnosti, krajinu a podobně. 
Vedle toho herní designéři začnou nastavo-
vat, jak hra funguje, co se v ní odehrává, jaká 
pravidla musí hráči dodržovat atd. Úkolem 
programátorů je zvolit správné technologie 
a hru nakódovat. Vzniká první verze a ta se 
opět testuje. Poté přicházejí další fáze vý-
voje, označované jako alfa či beta. Důležitá 
je i role zvuku a hudební stránky. Pak nastu-
puje marketingový tým, který má za úkol 
hru veřejně propagovat a umístit ji na trh. 

Kolik času tvorba zabere?
U  malých her hovoříme o  řádu měsíců, 
u  komplexnějších pak o  letech. Například 
z brněnských her se nejdéle vyvíjela Mafia 
II studia 2K Czech, a to osm let. 

Do jaké míry podle vás ovlivní tvorbu her 
umělá inteligence?
Pokrokovější tvůrci v tom spatřují rozšíření 
svých možností. Vznikají osvětové přednáš-
ky, které se zabývají možnostmi zrychlit 
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Lukáš Veselý 

Věnuje se hernímu vývoji a vedle počítačových her se baví také u deskových a šifrovacích. „V Brně 
je srovnatelně velká skupina hráčů digitálních i deskových her. Do Brna se na události typu Game 
Access sjíždějí tisíce lidí, neméně nadšenců se ale účastní i akcí pro hráče stolních her,“ myslí si. 
Přes design videoher se dostal na pozici projektového vedoucího a produkčního. Je vedoucím 
projektu Gamebaze, jehož cílem je podpořit začínající týmy, které vytvářejí digitální hry. Jedná se 
o první herní inkubátor v České republice. „Gamebaze zastřešuje herní tvorbu a zatím se zaměřuje 
jen na videohry. Do budoucna zvažujeme různé varianty, kam bychom se mohli dále posouvat, 
včetně možnosti podpory tvůrců deskových her. Vývoj obou typů je totiž v mnohém podobný,“ 
říká Lukáš Veselý. V inkubátoru Gamebaze vznikla například mobilní hra The Brave Brain, která je 
inkluzivní i pro nevidomé hráče. Bližší informace o projektu čtěte na webu gamebaze.cz. 

Rozhovor

vývoj her pomocí umělé inteligence. Na 
internetu najdeme i  návody, jak vytvářet 
hry pomocí nástrojů generativní AI (artifi-
cial intelligence – pozn. red.). Myslím, že 
do herní tvorby bude AI vstupovat víc a víc 
a  jednotlivé profese budou moci postupně 
využívat její pomoci. Umím si představit, že 
s  rozvojem umělé inteligence budou okolo 
vytváření her vznikat i  nové profese, tře-
ba operátor generativní AI. Ale myslím, že 
doba, kdy bychom mohli zadat AI téma hry 
a ona by nám ji sama od sebe stvořila, je ješ-
tě hodně daleko. 

Jak se vzájemně ovlivňuje tvorba počítačo-
vých a třeba deskových her?
Oblast jejich průniku je poměrně mladá 
a rozvíjí se se stoupající oblíbeností mobil-
ních zařízení. V Brně vytváří adaptace svých 
deskových her například firma CGE Digital, 
aktuálně pracuje na digitální verzi mimo-
řádně úspěšné hry Krycí jména. Dále vzni-
kají aplikace, které mají usnadňovat nebo 
rozšiřovat deskohraní. Čím dál častěji se ale 
objevují původní počítačové hry, které se 
hrají jako deskové. 

Jste vedoucí inkubátoru Gamebaze, který 
se letos herní komunitě představil poprvé. 
V čem tento projekt spočívá?
Gamebaze je společný projekt inovační 
agentury JIC a Herního Klastru, který v bu-
doucnu vyroste v  samostatné komunit-
ní a  vzdělávací centrum herního vývoje. 
Nachází se prozatím v  kreativním hubu 
KUMST a  aktuálně zastřešuje dva progra-
my: cowork pro herní vývojáře a herní inku-
bátor. Inkubátor se věnuje videoherní tvor-
bě a podporuje vznik nových vývojářských 
studií. Pomáhá začínajícím týmům s  do-
končením jejich produktu, s  etablováním 
na trhu a hlavně se založením a udržením 
jejich podnikání v  tomto oboru. Program 
zahrnuje možnost využít společný pracov-
ní prostor, vzdělávací kurz a mentoring od 
expertů v herním vývoji. Během dvou až tří 
let by inkubátor měla opouštět stabilní vi-
deoherní studia.  ■
 Anna Dudková | foto: archiv Lukáše Veselého

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.
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Téma

neděle s  průměrem 25 tisíc průchozích 
(skoro tolik jako má Vsetín). Průměr všed-
ních dnů činí přibližně 33 500 chodců (tře-
ba Kolín), víkendové dny vykazují průměr 
29 500 chodců (velikost Trutnova).

Vánoce (a lidé) přicházejí
Po covidovém útlumu se na náměstí Svo-
body vrátily oblíbené festivaly jídla a pití či 
vánoční trhy a lidé se tak po téměř dvou le-
tech strávených doma kvůli pandemii vydali 
znovu do města. 
Hlad po setkávání s  rodinou, přáteli či ko-
legy dokazuje nejvyšší počet přechodů Ma-
sarykovou ulicí: v  sobotu 3. prosince 2022 
senzor zaznamenal 58 tisíc osob. Zároveň 
je 17.  hodina toho dne vůbec „nejhustší“ 
hodinou za sledovaný rok s  přechodem 
téměř 5 700 lidí (za normálních okolností 
senzory započítávají v těchto 60 minutách 
2 800 chodců).
Předvánoční čas je na Masarykově evident-
ně tím nejvytíženějším. Vše odstartoval loň-
ský svatomartinský košt vína, mírný pokles 
nastal o týden později, kdy svátek 17. listo-
padu vyšel na čtvrtek (a  tím pádem se dá 
předpokládat prodloužený víkend s dovole-
nou mimo město). Vysoká hustota lidí v his-
torickém jádru vydržela až do 23. prosince. 
Následně přišel pokles ve zkouškovém ob-
dobí a s příchodem jara a léta se počet lidí 
zase postupně zvýšil a  stabilizoval. Co se 
léta týče, je třeba vzít v úvahu rekonstrukci 
kolejiště, kdy byla Masarykova z větší čás-
ti uzavřená a  pěší využívali alternativních 
tras. S  teplým počasím letošního podzimu 
pak zůstala tato páteřní ulice frekventova-
ná stejně jako v létě.
Zajímá vás, v  kterou denní dobu se do 
centra vydat, abyste potkali co nejméně 
lidí? Pak si budete muset přivstat a vyrazit 
z domu kolem 4. hodiny ranní. Nejrušnější 
dobu představuje 15. a 16. hodina s více než 
2 900 chodci. ■
 Barbora Zemanová, Zuzana Gregorová

Kolik lidí projde centrem 
Brna? Nejrušnější je pátek

Analýzu Pohyb pěších v centru Brna 
najdete na portálu data.brno.cz 
 v sekci Formát příspěvku – Články.  
Přečíst si tu můžete i další 
zajímavé texty, třeba o výši platů 
v Brně a celém regionu, o vývoji 
nezaměstnanosti nebo cenách bytů.

Výsledné číslo je závratné – ve sledovaném 
období Masarykovou ulicí prošlo průměrně 
32 360 osob denně. Je to tolik pěších, jako 
by se tam denně stěhovala například celá 
Příbram. Nejméně lidí zvolilo cestu centrem 
v neděli 15. ledna 2023, kdy jich bylo 11 853. 
I tak je to přibližně počet obyvatel Boskovic. 
Neděle obecně znamenají nižší výskyt pě-
ších v této oblasti, ale celkový provoz o ví-
kendu je téměř srovnatelný s všedními dny. 
Nejrušnější byl v daném časovém úseku pá-
tek s více než 35 tisíci chodci (tolik obyvatel 
má například Třebíč). Naopak nejméně frek- 
ventovaným dnem v  týdnu jsou většinou 

Střed Brna je velmi živým místem. 
Ale jak moc? To lze snadno a přesně 
zjistit z analýz magistrátního referátu 
otevřených dat, do kterých se můžete 
začíst na portálu data.brno.cz.

Letošní analýza sledovala pohyb pěších po 
Masarykově ulici od 1. října 2022 do 30. září 
2023. Sčítací senzor, o který se starají Tech-
nické sítě Brno, je umístěn na pomezí Ma-
sarykovy a náměstí Svobody a počítá pouze 
jednotlivé průchody. Pro zjednodušení ana-
lýza hovoří o procházejících osobách, ačkoli 
se jedná o sumu všech průchodů. 

Průměrný počet chodců dle dne v týdnu
V období od 1. 10. 2022 do 30. 9. 2023

Průměrný počet chodců dle hodiny dne
V období od 1. 10. 2022 do 30. 9. 2023
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Brněnské adventní menu: 
tradice i kimchi zelňačka

Akce v Brně – Vánoce 2023

celý prosinec
Zabavte se stokrát jinak  
v Lužánkách
Adventní dílny, zpívání koled 
i interaktivní procházka. Co po-
bočka SVČ Lužánky, to zajímavá 
akce nejen pro rodiče s dětmi.
luzanky.cz

so 2., 9., 16., 23. 12. 
Každou adventní sobotu  
to na Špilberku žije
Speciální prohlídky kasemat 
za svitu svíček si užijete každý 
týden, nejbohatší program na-
bídne Vánoční den na Špilberku 
16. prosince.
spilberk.cz

so 2., 9., 16. a 23. 12. 
Předvečer před každou advent-
ní nedělí bude patřit varhanům
Adventní varhanní koncerty 
na Petrově odehrají posluchači 
konzervatoře i JAMU a také 
varhaník a petrovský regenschori 
Petr Kolař. 
magnificat.cz

pá 8. 12. 
Jak na dárky bez  
nakupování
Společenská hra, masážní pra-
linky nebo pečené müsli – že 
byste ani nedoufali, že si tako-
vé dárky zvládnete vyrobit? Na 
Lipce ano!
lipka.cz 

so 9. 12. | 13–19 hod. 
Aby opuštěné kočky měly 
hezčí Vánoce!
Stavte se na dvůr Divadla Husa 
na provázku na jarmark pořá-
daný kočičími útulky. 
FB událost:  
Kryšpín na Provázku

12. 12. 2023 – 14. 1. 2024
Za betlémy jako každý rok 
na Staré Brno
Zhruba 80 betlémů z rozlič-
ných materiálů i dob, mezi nimi 
i několik mechanických, vystaví 
tradičně Letohrádek Mitrov-
ských.
letohradekbrno.cz

do 21. 12. 
I Káznici na Cejlu prostoupí 
duch Vánoc
Společné pečení vánočního cuk-
roví, mikulášská nadílka nebo 
mše v kapli – na co zavítáte 
během adventu do Káznice vy?
kaznice.art/advent-2023

ne 17. 12. | 19 hod. 
Husovou se ponesou tóny 
harfy i lidských hlasů
Píseň písní a další zhudebněná 
poezie i vlastní repertoár kapely 
Svítání zazní na vánočním kon-
certě v Uměleckoprůmyslovém 
muzeu.
svitani.com

so 23. 12. | 10–16 hod. 
Na Nové radnici si zkrátíte 
čekání na Ježíška
Vánoční mumraj tradičně 
opanuje Novou radnici. Přijďte 
s dětmi na prohlídku, předsta-
vení nebo darovat potraviny do 
sbírky.
brno.cz/vanocenaradnici 

ne 24. 12. 
Zlaté prasátko uvidí málokdo, 
ale medvěda může každý!
Na tradiční štědropolední 
komentovaná krmení zve Zoo 
Brno, otevřená v tento sváteční 
den od 9 do 14 hodin (poslední 
možný vstup ve 13).
zoobrno.cz 

25. a 26. 12. 
Svátky vánoční oslaví  
koncerty v komínském kostele 
sv. Vavřince
Na Boží hod odzpívá už 33. vá-
noční koncert s koledami i spi-
rituály pěvecký soubor Antea 
a na Štěpána zazní Česká mše 
vánoční.
farnostkomin.cz

st 27. 12. 
Vánoce nekončí, hvězdárna zve 
na nesmírně vesmírné zážitky 
Radost z vánočního času si pro-
dloužíte s projekcemi v digitáriu 
za snížené vstupné.
hvezdarna.cz

Brněnské Vánoce, to nejsou zdaleka 
jen trhy – i když právě jimi během 
adventu projde zhruba 1,5 milionu 
lidí. Jaké novinky letos organizátoři 
a organizátorky připravili?

Nabídnout lidem nová, klidnější zákoutí, 
má koncept „dvorků“ – jeden se speciálním 
programem najdou lidé mezi Galerií TIC a ka-
várnou Mitte, druhý v prostoru Domu pánů 
z  Kunštátu láká na architektonický betlém 
Fakulty architektury VUT. Tradiční Halouz-
kův betlém je k vidění jako vždy před Novou 
radnicí na Dominikánském náměstí.
S trochou štěstí na plakátech v centru měs-
ta najdete QR kódy, které vám zpřístupní 
rozšířenou realitu (po jejich načtení uvidí-
te reálné prostředí kolem sebe obohacené 
o barevné animace). 

Pokud chcete obligátní trdla nebo bram-
boráky vyměnit za něco speciálního, třeba 
pečené marshmallow, vánoční sangriu nebo 
kimchi zelňačku, projděte pod krokodýlem 
na nádvoří Staré radnice. Právě tady vznikl 
„gastropupek“ celých trhů díky podnikům 
z průvodce Gourmet Brno. 
Tradiční stánky na náměstích jsou v provo-
zu do 23. prosince, zavírají zpravidla před 
22. hodinou (na Zelňáku i dříve, podle zájmu 
lidí). Něco na zahřátí tu ale seženete i  při 
procházce mezi svátky, po jednom stánku 
zůstane na náměstí Svobody a na Domini-
kánském náměstí až do Tří králů. 
Svoboďák i  Zelňák letos slibují vylepšený 
kulturní program, Moravák u  Jošta zase 
poprvé hostí vánoční strom. V  nově opra-
veném parku našlo místo kluziště a samo-
zřejmě i osvědčené vyhlídkové kolo. Z orloje 

na náměstí Svobody budou padat speciální 
vánoční kuličky, o  víkendu dokonce nejen 
v  11  hodin, ale v  každou celou hodinu od 
11 do 23. 
Všechny informace, přehled prodejců, po-
drobný program na pódiu i  tipy, kam si 
odskočit na záchod, najdete na webových 
stránkách brnenskevanoce.cz. ■

Radka Loukotová | foto: MMB
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Lidé se mohou rozhodovat  
sami i navzdory konfliktu

Pojem mediace sice není neznámý, ale vy-
světlila byste nám, o co přesně se jedná? 
Mediace je v  odborných i  laických kruzích 
velice často spojována s  dohodou – jako 
proces, ve kterém nestranná osoba pomáhá 
účastníkům se domluvit. U nás ji ale máme 
vymezenou jinak. Konflikt vnímáme jako 
krizi lidské interakce, proto to, s  čím stra-
ny potřebují pomoct, je překonat tuto krizi. 
Mediace je tedy u nás primárně vymezená 
jako prostor pro rozhovor, ve kterém se 
mediátoři nezaměřují primárně na dohodu, 
ale na interakci stran. Věříme, že lidé jsou 
schopni dělat vlastní rozhodnutí, jenom se 
jim to teď nedaří. Ve chvíli, kdy krizi překo-
nají, dveře k rozhodnutím a často dohodě se 
jim opět otevřou. Při naší práci ale uvažuje-
me jinak nejen o konfliktu, ale také o sebe-
určení stran. Obecně lze říct, že jsme v naší 
společnosti hodně zvyklí spoléhat na au-
tority, na to, že za nás dokáže rozhodnout 
lépe někdo jiný než my sami. V Mediačním 
a edukačním centru se naopak snažíme li-
dem umožnit dělat vlastní rozhodnutí ne-
direktivním způsobem. Klientům neradíme, 
neříkáme, co je či není dobře a nenabízíme 
jim vlastní vhledy ani perspektivy. 

Kdo je tedy mediátor a jaká je jeho úloha? 
Mediátor je z mého pohledu člověk, který 
vstupuje do rozhovoru dvou stran v  mo-
mentě, kdy jejich dialog přestává fungovat, 
kdy se strany neslyší nebo slyší něco jiné-
ho, než druhá strana říká, v momentě, kdy 
se začnou ztrácet v množství témat, která 
řeší. Cílem mediátora je umožnit stranám 
říct, co je potřeba říct a slyšet, někdy i slyšet 

Spor, konflikt, hádku zažil každý. Vypořádat se s touto situací nejen se ctí, ale hlavně efektivně 
a konstruktivně, to už je ale bezesporu kumšt. A přesně tím se zabývají v Mediačním a edukačním 
centru, které spadá pod brněnské Centrum sociálních služeb. Mediátoři a mediátorky pomáhají 
rodinám, které procházejí konfliktní situací. O tom, jak proces funguje, pro koho je služba 
nachystaná a co si vlastně pod pojmem mediace představit, jsme si povídali s vedoucí Martinou 
Cirbusovou. 

Rozhovor

jinak sám sebe. Nadechnout se a zjistit, co 
to vlastně říkám, když jsem v emocích nebo 
v  konfliktním rozhovoru. Odborník pomá-
há stranám se zorientovat a  dělat vlastní 
rozhodnutí.

Jakých situací se to týká nejčastěji?
My jsme rodinné mediační centrum, takže 
pracujeme s  konflikty, které se odehrávají 
v  rodinném kruhu, ať už je jakkoliv velký. 
To znamená, řešíme partnerské nebo rodi-
čovské konflikty, velmi často v době, kdy se 
rodina rozpadá a je potřeba nastavit vztahy 
nově. Čím dál častěji řešíme také případy, 
které jsou spojené se širší rodinou. Patří 
k nim mezigenerační spory. Bývají tady tře-
ba prarodiče, kteří se chtějí domluvit s  ro-
diči na kontaktu s vnoučaty a nedaří se jim 
to. Setkáváme se i se sourozeneckými vzta-
hy a  spory. Měli jsme i případy s náhradní 
rodinou, kdy biologická matka potřebovala 
mluvit s tou náhradní. Pokud máte konflikt-
ní situaci v rodině, jste u nás vítáni. 

Máte v  názvu centra i  edukaci, co ta 
znamená? 
Rozvod nebo rozpad rodiny patří mezi té-
mata, na která nás nikdo moc nepřipraví. 
Nikde se nedozvíte, co se děje v momentě, 
kdy se vztah nepovede a  jsou v  tom děti. 
Tohle období je obrovskou zátěží a  nedo-
statek informací tomu jenom přidává. Po 
právní stránce poradí advokáti. Psychologo-
vé a  terapeuti zase mohou pomoci z  jejich 
odbornosti. Současně zde ale chyběl zdroj, 
který by rodiče dokázal v  tak náročné si-
tuaci, jakou je rozpad rodiny, zorientovat. 

Mediační a edukační centrum 
poskytuje služby i v cizích 
jazycích: angličtině, němčině, 
ruštině a francouzštině. Klientům, 
kteří se nechtějí nebo nemohou 
mediace zúčastnit osobně, nabízí 
i její online verzi. 
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Mediační a edukační centrum 

Je součástí Centra sociálních služeb, které zřizuje město Brno. Vzniklo v roce 2018 díky evrop-
skému projektu. Zpočátku se služba ustalovala a zjišťovaly se potřeby Brňanů a Brňanek v této 
oblasti. 
Nyní centrum poskytuje mediaci, edukaci a koučink v oblasti rodinných sporů týkajících se dětí, ale 
také sporů mezi rodiči a dětmi nebo mezi různými členy rodiny. Nabízí pomoc při rozpadu rodin, při 
řešení otázek spojených s další podobou péče o děti, nastavení kontaktu s dětmi, ale působí také 
jako prevence v době, kdy se objeví zárodky krize. Ročně centrum uskuteční přes 300 mediací. 
Nabídka se rozrostla i o edukaci rodin, přičemž edukátor provede rodinu nejdůležitějšími otázkami 
ohledně jejího rozpadu nebo krize z hlediska potřeb dětí. V koučinku se pak koučové věnují osobní-
mu růstu klienta v kontextu rodinného konfliktu. 

Rozhovor

Aby věděli, jaké jsou potřeby dítěte, jehož 
rodiče se rozvádějí nebo rozcházejí. Rodi-
čům v  rámci edukace nabízíme perspekti-
vu, co udělat pro to, aby rozvod měl na děti 
co nejmenší dopad. Dále aby uvažovali, jak 
na děti konflikt působí a jak na něj reagují. 
Řešíme i  budoucí uspořádání – partnerský 
život ukončit lze, ale rodičovský ne. Rodiče 
proto mají možnost absolvovat přednáš-
ku o  těchto otázkách na Městském soudu 
v Brně a následně dostanou nabídku zpra-
cování takzvaného rodičovského plánu – je 
to v podstatě série otázek o jejich budoucím 
uspořádání rodiny, na které mají možnost 
společně hledat odpovědi. Případně mohou 
edukaci využít k  tomu, aby si uvědomili, 
jaká je v  současné době nabídka pomoci, 
a měli možnost se obrátit na některou z dal-
ších návazných služeb.

Když odhlédneme od rodinných sporů, kde 
všude mediace pomáhá?
Těch míst je čím dál víc. Zmíním komunitní 
a sousedské spory, řešení konfliktů ve škol-
ním prostředí a  obchodní nebo zaměstna-
necké spory ve firmách. V zahraničí fungují 
i komunitní mediační centra. V zásadě me-
diace dokáže pomoci v jakékoliv oblasti. Je-
diným limitem je počet účastníků. Ve chvíli, 
kdy je v místnosti deset lidí, lze o mediaci 
mluvit stěží. Tehdy přichází na scénu trans-
formativní dialog a facilitace, které se orien- 
tují na větší skupiny v konfliktní situaci. 

Jsou mediační centra, jako je to brněnské – 
tedy součást městských sociálních služeb 
–, v České republice standardem?
První z mediačních center, od kterého jsme 
se učili, bylo to olomoucké, které u nás začí-
nalo s transformativní mediací úplně pilotně. 
Další centrum najdete také v Pardubicích a od 
letošního roku ve Frýdku-Místku. Postupně 
se nabídka v České republice rozšiřuje. Me-
diační a edukační centrum v Brně je ale uni-
kátní v tom, jak obrovskou podporu ze strany 
města má – důkazem toho je i odborná kon-
ference, kterou jsme ve spolupráci s americ-
kým Institute for the Study of Conflict Trans-
formation uspořádali 2. a 3. listopadu.  ■
 Zdeňka Obalilová | foto: archiv Martiny Cirbusové

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.
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Akce v Brně – prosinec 2023

do 21. 12. 
To nejlepší, co se událo v české 
architektuře
Všech 31 nominovaných děl le-
tošní České ceny za architektu-
ru vystavuje Kancelář architekta 
města Brna v přízemí svého 
sídla na Zelném trhu.
kambrno.cz

do 31. 1. 2024
Hallovy kresby z let covidu 
vyrůstají z reality, ale působí 
magicky
Zpestřete si všední dny prohlíd-
kou obrazů v administrativní 
budově Otevřené zahrady (ona 
sama je do dubna zazimovaná).
otevrenazahrada.cz

do 29. 2. 2024
Jaké je být „ve službě“ teď a jak 
to bylo v minulém století?
Nejdřív četník, pak policista. Jak 
to s nimi v historii bylo, odkry-
jete na výstavě v Galerii Celnice 
při vile Löw-Beer.
vilalowbeer.cz

út 5. 12. 
Mikuláš rozdává v tramvaji
Přijďte si pro nadílku do mi-
kulášské tramvaje dopravního 
podniku, která bude stát od 
16 do 19 hodin na Komenského 
náměstí.
dpmb.cz

út 5. 12. | 19 hod. 
Používej MoZeK, vyzve Josef 
Šlerka
Na půdě MZK vystoupí odbor-
ník, který se aktuálně věnuje 
hlavně analýze českého kon-
spiračního a dezinformačního 
prostoru.
mzk.cz

6. a 13. 12. 
Divadlo Líšeň uvádí baladu 
o vzdoru a síle
Na Dělňáku a na Leitnerce: 
hned dvakrát odehraje Divadlo 
Líšeň svoji novinku Kriplštreka, 
komedii o chudobě, vylouče-
nosti, nemoci a smrti. 
divadlolisen.cz

st 6. 12. | 14 hod. 
Co plavání přidá zimní  
atmosféru? Svařák!
V kohoutovickém aquaparku na 
vás od 14 hodin čekají soutěže, 
disco ve vodě a u střešního 
vyhřívaného bazénu čaj nebo 
svařák zdarma.
starez.cz

9.–10. 12.
Ve Scale budou hrát  
pro „malé oči“
Nejen filmy, ale i dílny fil-
mových triků nebo animací 
přinese 10. ročník dětského 
filmového festivalu Malé  
oči.
kinoscala.cz 

9.–10., 16.–17. 12. 
Za nákupy se vydejte  
na MINT Market
Od přízemí po střechu se tržnice 
na Zelném trhu naplní originál-
ní a lokální módou, designem 
a autorskými výrobky. 
mintmarket.cz

čt 14. 12. | 17 hod. 
Krajanem se nerodíš,  
krajanem se stáváš
Křest multikulturního kalendáře 
v Café Práh spojuje Centrum 
pro cizince Jihomoravského 
kraje s dobrým jídlem, pitím 
i kvízem o drobné dárky.
cizincijmk.cz

čt 21. 12. | 17–22 hod. 
Hvězdárna a VISUALOVE  
ubrání Brno před temnotou
Světelný štít v den, kdy Slunce 
umírá a svět se ocitá bez ochra-
ny před démony, se vztyčí nad 
Brnem na Kraví hoře.
hvezdarna.cz

ne 31. 12. | 18 hod. 
Na Silvestra chlebíčky  
i šampaňské a balet k tomu!
Odlehčené pojetí Louskáčka 
uzavře rok 2023 v Národním 
divadle Brno. Chybět nebude 
ani společný přípitek diváků ve 
foyer.
ndbrno.cz

O tom se můžete přesvědčit na mezinárodním fes-
tivalu Pop Science, který se ve vědeckém zábavním 
parku VIDA! na výstavišti uskuteční 9.  prosince 
od 10 do 18 hodin. Osm týmů performerů z České 
republiky i  ze zahraničí nabídne show, vzrušující 
experimenty a překvapivé pokusy z nejrůznějších 
oblastí vědy. A při té příležitosti si návštěvníci mo-
hou prohlédnout i všechny ostatní expozice VIDA! 
centra. Vstupenky na festival, který odstartuje 
show Detonátor, koupíte v e-shopu na vida.cz. ■

(java) | foto: archiv VIDA!

Organizace TIC Brno připravila na prosinec Auten-
TICké prohlídky 2023: zima v Brně. Zájemci si mo-
hou prohlédnout kláštery v centru Brna, projít se 
vánočně naladěnou Masarykovou čtvrtí, seznámí 
se s novým životem kláštera voršilek a vyslechnou 
si příběhy brněnských domů. Lákavé jistě bude vi-
dět největší brněnské varhany zblízka a navštívit 
zdejší betlémy. Více zjistíte a vstupenky zakoupíte 
na gotobrno.cz nebo přímo v infocentrech na Ná-
dražní 1, Panenské 1 nebo Radnické 8.  ■

(java) | foto: Marie Schmerková

I v adventní čas máte možnost darovat krev. Fa-
kultní nemocnice Brno na Jihlavské připravila 
Mikulášský odběr, který se uskuteční 5. prosince 
od 6.30 do 13 hodin na Transfuzním a tkáňovém 
oddělení. Ve Fakultní nemocnici u svaté Anny mů-
žete zase využít akce Adventní darování krve od 
11. do 22. prosince vždy od pondělí do čtvrtka v 10, 
11 a 12 hodin. Tato nemocnice už připravila i dvě 
akce na leden příštího roku, a to Novoroční relax 
a Darovat krev není žádná věda.  ■

(java) | foto: archiv FN Brno

Věda je úplně pro všechny, 
tvrdí VIDA!

Brno můžete poznávat 
i během adventu

Na dárce krve dohlédne 
Mikuláš se svou družinou
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REKONSTRUKCE
bytových jader

RYCHLE - SPOLEHLIVĚ - KVALITNĚ

+420 728 307 708

REKONSTRUKCE 
koupelen, kuchyňských linek, 

podlah, obkladů, dveří, vnitřních dispozic
a vše co je k domovu potřeba.

www.rekonstrukce-jader.cz

DK plus, s.r.o. e-mail: info@rekonstrukce-jader.cz

VÁNOČNÍ 

SLEVY

30%

+ ZAMĚŘENÍ A KONTROLA
OKEN TERMOVIZÍ ZDARMA

+420 606 082 165+420 606 082 165

BRNO.VOLITASERVIS.CZBRNO.VOLITASERVIS.CZ

9. - 10. 12. 2023

MORAVIA BRNO 2023
11. JIHOMORAVSKÁ VÝSTAVA KRÁLÍKŮ, DRŮBEŽE, 
HOLUBŮ, OKRASNÉHO A EXOTICKÉHO PTACTVA 
S MEZINÁRODNÍ ÚČASTÍ

PAVILON B / 
VELETRHY BRNO

DOPROVODNÝ PROGRAM 
SELSKÝ DVOREK A AKTIVITY PRO DĚTI
MOŽNOST NÁVŠTĚVY VÁNOČNÍCH TRHŮ

VÍCE INFORMACÍ NA WWW.CHOVATELEJMK.CZ 

CELOSTÁTNÍ VÝSTAVA ZAKRSLÝCH KRÁLÍKŮ A DALŠÍ 
KLUBOVÉ VÝSTAVY
ZÁVOD V KRÁLIČÍM HOPU 
9.12.2023   
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AUTOCENTRUM HAKR
Koliště 59, 602 00 Brno, tel.: +420 545 242 446

mobil: +420 777 800 304, e-mail: hakrbrno@hakrbrno.cz
www.hakrbrno.cz, www.i-kamper.cz

AUTOCENTRUM HAKR
NOSIČE KOL NA TAŽNÉ ZAŘÍZENÍ • SNĚHOVÉ ŘETĚZY

STŘEŠNÍ NOSIČE • AUTOSTANY • STŘEŠNÍ BOXY
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LABUTÍ 
JEZERO

Největší 

na světě! 48 labutí na jediném pódiu. 
Balet na hudbu P. I. Čajkovského.

International Festival Ballet

www.artpartner.cz

26.1.2024

BRNO 
Hala Vodova

11.02.2024 BRNO
Zoner BobyHall
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TESCAN přeje  
všem Brňanům  
klidné Vánoce

Každý třetí elektronový mikroskop 
se vyrobí v Brně, které je díky tomu 
považováno za celosvětové centrum 
elektronové mikroskopie. Svůj podíl 
na tom má kohoutovický TESCAN, 
kde se již více než 30 let vyrábí 
vědecké přístroje pro výzkum mikro- 
a nanosvěta. 

Děkujeme všem, kteří nás v letošním roce podporovali. 
Přejeme všem zaměstnancům TESCANu i dalším příznivcům 
elektronové mikroskopie vše dobré do roku 2024. 

Pevné spojení s regionem

Právě s Brnem je TESCAN pevně spjatý: ať již jde o podporu ParaCENTRA 
Fenix, Filharmonického sboru Brno, spolupráci s městem Brnem, vědeckými 
institucemi, univerzitami nebo zaměstnávání téměř pěti stovek pracovníků 
z Brna a okolí, kteří se starají o to, aby tradice elektronové mikroskopie 
pokračovala i v dalších desetiletích. 

Prostřednictvím dlouhodobé spolupráce s městskou částí Brno-Kohoutovice 
se TESCAN stal součástí brněnské komunity, ať již podporou výstavby volno-
časového parku, nebo pravidelnými návštěvami žáků z místních základních škol. 

Na obrázku: Mnohočetné srůsty krystalů karbonátu baria. Šířka záběru 11 μm.

Přijďi��Těšíme
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Historie

Podobně tragicky a  současně heroicky se 
završil život vrcholového sportovce, středo-
školského učitele a bojovníka proti fašismu 
Jana Gajdoše, který se narodil před 120 lety, 
27. prosince 1903, v Brně. 
Ve druhé polovině 20. let a po celá 30. léta 
soutěžil jako gymnasta a člen reprezentač-
ního družstva Sokola Brno I a Českosloven-
ské republiky. Dvakrát se zúčastnil letní 
olympiády, v Amsterodamu v roce 1928 zís-
kal se svým družstvem stříbrnou medaili. 
Na mistrovství světa, které se v  roce 1938 
konalo při příležitosti X. všesokolského 
sletu v Praze, pak třikrát dosáhl na titul ve 
sportovní gymnastice. Naplňovala ho také 
práce s mladými lidmi, kterým se věnoval 
jako učitel na gymnáziích v Brně a na jižní 
Moravě. 
Ani sokol Jan Gajdoš se nesmířil s okupací 
své vlasti a  zapojil se do odboje v Obraně 
národa. Gestapo si pro něj přišlo v  lednu 
1944 přímo na gymnázium v Kyjově. Prošel 
Kounicovými kolejemi a  věznicemi ve Vra-
tislavi a Zwickau. Po osvobození byl vážně 
nemocný převezen do Brna, kde 19. listopa-
du 1945 zemřel. 

Režisér s citem pro činohru i operu
S  omezením tvůrčí svobody v  socialistic-
kém Československu se jistě musel potýkat 
také Zdeněk Kaloč, který patřil k nejvýraz-
nějším osobnostem moderní české činoher-
ní a operní režie. 
Rodák z Ostravy, kde přišel na svět 10. pro-
since 1938, spojil svůj umělecký osud se 
Státním, nyní Národním divadlem v  Brně 
v roce 1966. Typická pro něj byla osobitá po-
etika, která se vyznačovala metaforičností 
a smyslem pro hudebnost. Do dějin divadla 
se zapsal inscenacemi ruské i české klasiky, 
hlavně Čechova, Dostojevského a  Gabriely 
Preissové. Vysoce ceněná byla jeho insce-
nace Shakespearova Hamleta. V  Maheno-
vě divadle uvedl také tři své původní hry 
a  mimořádných kvalit dosáhly jeho režie 
Janáčkových oper Z mrtvého domu a Káťa 
Kabanová na scéně Janáčkova divadla. 
V  90.  letech působil také v  pražském Di-
vadle na Vinohradech, kde mimo jiné uve-
dl Molièrova Misantropa, kterého posléze 
přenesl i do Brna. Pohostinsky pak režíroval 
na mnoha dalších domácích a zahraničních 
scénách. Zemřel v Brně 26. března 2020. ■
 Markéta Žáková

Prosincoví 
jubilanti 
proslavili 
Brno v umění 
a sportu

Podrobnější informace o Jaroslavu 
Královi (foto nahoře: Archiv 
města Brna), Janu Gajdošovi (foto 
uprostřed: Muzeum města Brna) 
a Zdeňku Kaločovi (foto dole: Národní 
divadlo Brno), mimo jiné o poctách 
a vyznamenáních, kterých se jim 
dostalo, čtěte na webových stránkách 
encyklopedie.brna.cz. 

Malíř a pedagog Jaroslav Král, 
sportovec a pedagog Jan Gajdoš, 
režisér a dramatik Zdeněk Kaloč. 
Kromě prosincového data narození 
mají tito tři muži společné to, 
že zanechali výraznou stopu 
v brněnské kulturní a sportovní 
historii. Každou stopu však 
čas obrousí, pojďme si proto 
u příležitosti 140., 120., respektive 
85. výročí jejich narození tyto 
osobnosti připomenout.

Malíř krásného slohu, jehož tvorba oscilo-
vala mezi neoklasicismem a  lyrickým ku-
bismem, kdy plátna se sociálními náměty 
střídají ženské akty, civilistní portréty žen 
a dívek a četná zátiší, tak lze podle odbor-
níků charakterizovat jednoho z nejvýznam-
nějších představitelů brněnské meziválečné 
malby Jaroslava Krále. 
Narodil se 5. prosince 1883 v  Malešově 
u Kutné Hory a  do Brna přišel až jako tři-
atřicetiletý v  roce 1916. Kreslil karikatury 
pro Lidové noviny a  Rovnost, učil na čes-
kém státním gymnáziu, později na technice 
i  škole uměleckých řemesel, po skončení 
1.  světové války se zapojil do spolkového 
života, mimo jiné podpořil vznik moderně 
orientované Skupiny výtvarných umělců 
v Brně, která mu zde v roce 1931 uspořádala 
první samostatnou výstavu. 
Za okupace byl Jaroslav Král za své levico-
vé a protiválečně zaměřené názory od roku 
1941 vězněn v Kounicových kolejích, na Mí-
rově a  ve Vratislavi, nakonec byl převezen 
do Osvětimi, kde 22. března 1942 zahynul.
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Slovo primátorky

Co vás zajímá

Bazény, náměstí,  
haly i štěpka.  
Brno roste

Brno získalo letos hned několik cen. 
Která vám udělala největší radost? 

Vytrhnout jedinou by nebylo fér (stejně 
jako není spravedlivé, že jiné, neméně 
zajímavé projekty nic nevyhrály, protože 
ani neměly kde soutěžit). Hodnocení zvenčí 
však vnímám jako důležité potvrzení, 
že se jen sami neplácáme po ramenou 
(„na Brno dobrý“) a že Brno skutečně je 
konkurenceschopné. 
Upřímnou radost mám z proměny parku 
na Moravském náměstí, kterou jednak 
Brňané okamžitě přijali a jednak získala 
pro nové prostranství titul Park roku 
2023 a také Národní cenu za architekturu 
2023 v kategorii Krajinářská architektura 

a zahradní tvorba. Dalším oceněním z této 
prestižní soutěže je Grand Prix architektů 
v kategorii Novostavba pro bytový dům na 
Bratislavské.
A velmi mne potěšilo, že Magistrát města 
Brna obsadil první příčku jako nejpřívětivější 
úřad v Jihomoravském kraji a letos poprvé 
v této soutěži bodoval i na celostátní úrovni, 
kde byl třetí. Mimochodem, dotazník má 
na sto položek a hodnotí se třeba počet 
úředních hodin, komfort služeb pro občany 
s handicapem či digitalizace a zavádění 
mobilních aplikací. Velké uznání za 
skvělou práci pak patří všem magistrátním 
zaměstnancům.  ■ 
 Markéta Vaňková

Milé Brňanky, milí Brňané, i když už 
vyhlížíme nový rok, bývá zvykem se 
předtím ohlédnout za tím končícím. 

Ve srovnání s předchozími lety byl i se všemi 
problémy, které přinesl, vlastně docela klid-
ný. Nechat se ukolébat ale nelze. Navíc ob-
dobí, které nás čeká, nebude snadné, i když 
se zatím nezdá, že by se ve všech pádech 
skloňovaný konsolidační balíček zásadně 
podepsal na fungování města Brna.
Teď slíbená rekapitulace: Na základní ka-
meny se klepalo při zahájení výstavby kotle 
na štěpku i multifunkční Areny Brno. Na Šu-
mavské vyrůstá parkovací dům, na Vodově 
třetí hala pro míčové sporty. Kromě toho 
pokračuje budování velkého městského 
okruhu – kýženou úlevu pro dopravu už pří-
ští rok přinesou Žabovřeská a úsek Tomko-
vo náměstí / Rokytova. A jen o rok později 
skončí Bauerova. 
A stříhaly se samozřejmě i pásky. Za všech-
ny připomenu bazénový komplex za Lužán-
kami s revitalizovanou padesátkou a novou 
pětadvacítkou a šestnáctkou. Skončila také 
rekonstrukce Mendlova náměstí i parku na 
„Moraváku“. 
A co nás čeká? Hledá se zhotovitel pro kon-
certní sál, kopnout do země by se mělo na 
jaře. O  hodný kus vpřed pokročila příprava 
horkovodu, který z Dukovan do Brna přivede 
čisté teplo. A konečně jsme našli shodu, kam 
efektivně umístit nový fotbalový stadion, ve-
lodrom a atletickou halu.
Je to sice neúplný a  namátkový výčet, ale 
i tak je úctyhodný. Možná se někde nabralo 
zpoždění, přece jen dopady covidu i  ener-
getické krize komplikují situaci i nadále. Ale 
nenechali jsme Brno zastavit. A věřím, že nás 
nečeká stagnace, ale tempo dál poroste.  ■

Markéta Vaňková
primátorka města Brna,  
Společně – ODS a TOP 09

Blíží se Vánoce a děti v Chovánku určitě bez dárků nezůstanou. Ale všichni víme, že ani 
to největší auto nebo panenka nejsou to, co nejvíc chtějí a potřebují. A tak vám i jim 
a všem, kteří neprožívají právě ideální období, přeji, abyste nejen pod stromečkem měli 
okolo své blízké a milované, kteří pro vás vždy budou mít pochopení i otevřenou náruč. 
Krásné Vánoce a šťastný nový rok plný zdraví! (mv) | foto: Marie Schmerková

Snažíme se vás informovat o dění v Brně nejrůznějšími způsoby, ale přesto se zdá, že ne vše, co 
vás zajímá, se k vám také dostane. Ráda bych proto na tomto místě vždy zodpověděla některé 
z otázek, které mi posíláte nejčastěji.
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Startovací byty má Brno mimo jiné také na Vojtově 9 (pohled do dvora)  
a na Bratislavské 51 (interiér bytu). Fota | MMB

Brno mění 
podmínky pronájmu 
startovacích bytů 

Ač to v ulicích města tak nevypadá, 
statisticky patří Brno mezi generačně 
nejstarší sídla v republice. Je to 
způsobeno tím, že i když tu máme více 
než 70 tisíc studentů, nejsou tito mladí 
lidé v našem městě hlášeni k trvalému 
pobytu, a tudíž za ně Brno od státu 
nedostává žádné příspěvky. 

Vedení města se v předchozích letech snaži-
lo tento stav zvrátit vybudováním startova-
cích bytů pro mladé páry do 40 let. V těchto 
bytech můžou lidé bydlet tři roky s možností 
prodloužení nájmu o další dva roky, celkem 
tedy pět let. Podmínkou je mimo jiné přihlá-
šení se k trvalému pobytu. 
Nájemníci se vybírají veřejným losováním. 
A nájem je velmi přátelský, pohybuje se od 
85 Kč po 110 Kč/m2/měsíc (pro srovnání, ko-
merční nájmy se pohybují kolem 280 Kč/m2/
měsíc). Kupříkladu ve startovacím bytě 2 + 1 
o velikosti 50 m2 zaplatí jeho obyvatelé mě-
síční nájem od 4 250 do 5 500 Kč. 

Karin Podivinská
náměstkyně primátorky města Brna,  

ANO 2011

Předpokládalo se, že za roky užívání star-
tovacího bytu si mladé páry našetří finan- 
ční prostředky a následně si ve městě pořídí 
vlastní bydlení. Realita je však jiná. Napros-
tá většina z nich se po ukončení doby nájmu 
stěhovala za hranice Brna z důvodu neúměr-
ně vysokých cen bytů, na které dnes vzhle-
dem k vysokým úrokovým sazbám u hypoték 
nedosáhne už ani střední třída. A s komerč-
ními nájmy je to stejné. 

Z doby určité na neurčito
Proto vedení Brna přišlo s myšlenkou, že 
po pěti letech bezproblémového užívání 

startovacího bytu se z  něj, pokud budou 
mít nájemníci zájem, stane řádný obecní 
byt s  nájmem na dobu neurčitou. Mladí 
lidé, kteří v dané lokalitě za pět let naváza-
li sociální vazby, v něm pak můžou nadále 
bydlet. Zastupitelstvo města Brna uvede-
ný záměr schválilo 5. září 2023. 
Prospěch z  této úpravy budou mít neje-
nom nájemci startovacích bytů, ale i měs-
to Brno, které si od změny slibuje příliv 
mladých a perspektivních obyvatel ochot-
ných v  jihomoravské metropoli „zapustit 
kořeny“. 
Zatím poslední losování startovacích bytů 
se konalo 6. listopadu a vylosovaní nájem-
ci můžou začít byty užívat během prosin-
ce. V současné době je zveřejněna nabídka 
dalších 9 startovacích bytů o velikosti 1 + 1, 
1  +  kk a  2 + kk na Valchařské 15, Mostec-
ké 12, Stamicově 11 a Plynárenské 8. Zájem-
ci se mohou přihlašovat do 13. prosince.
Všechny potřebné informace najdete na 
webových stránkách bydleni.brno.cz nebo 
na portálu brno.cz v  sekci Úřad – Bytový 
odbor. Podrobnosti vám sdělí i  zaměst-
nanci bytového odboru na telefonu 542 
173  212 nebo 542 173 298, případně své 
dotazy můžete napsat e-mailem na adresu  
ruzickova.marie@brno.cz nebo na adresu 
chloupkova.nadezda@brno.cz.
Přeji všem krásný advent. ■

Slovo náměstkyně
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Od příštího roku začnou platit 
rodičovské vouchery. Díky nim finančně 
podpoříme rodiny částkou 4 000 korun 
na volnočasové aktivity každého dítěte, 
což v době silného zdražování bereme 
jako pomoc rodinám s dětmi a rozvoj 
jejich dovedností. 

Systém voucherů bude dostupný prostřed-
nictvím ověřených účtů Brno iD pro děti. 
Pro ty bez ověřeného účtu bude možná on-
line registrace a ověření. 
Žadatelé musí splnit několik podmínek. 
Dítě musí mít české občanství a  trvalé by-
dliště v Brně. Jeho věk se musí pohybovat 
mezi 6 a 18 lety. Rodiče nesmí přesáhnout 
maximální příjem domácnosti 750 tisíc ko-
run čistého v kalendářním roce 2022.
Jakmile město váš požadavek schválí, při-
dělí kredity na účet Brno iD vašeho dítěte. 
Pak je dle libosti můžete využít na aktivi-
ty jednotlivých organizací, které s  Brnem 
uzavřely smlouvu o  zapojení do systému. 
Podrobné informace se dozvíte na našich 
stránkách. Současně jsme rozjeli mediální 
kampaň, aby každý rodič věděl, jak voucher 
získat.
Dlouhodobě je pro nás řešení problémů 
a  starostí rodičů v  Brně hlavní prioritou. 
Naším cílem je, aby se jim a  jejich dětem 
dobře žilo. Aby tu byly kvalitní podmínky 
pro vzdělávání, sport a další osobní rozvoj 
a aby se sem mladí lidé po studiích zase rádi 
vraceli. Investice do dětí se proto mnoho-
násobně vyplatí. Díky rodičovským vouche-
rům dokážeme pomoci především těm, na 
které výrazněji dopadla energetická krize 
a následné zvyšování cen. ■

Koaliční zastupitelé na mimořádném 
zasedání zastavili realizaci projektu 
nového kotle na energetické využití 
odpadu v brněnské spalovně SAKO. Je to 
velmi špatné rozhodnutí, které Brňákům 
zdraží teplo. 

Brno projekt chystalo sedm let, úspěšně 
prošel hodnocením vlivu na životní prostře-
dí EIA, získal stavební povolení, dotaci z eu-
rofondů 2,8 miliardy korun a úvěr od Evrop-
ské investiční banky. Po složitém a dlouhém 
procesu byl letos již také vybrán zhotovitel.
Vedení města však v  létě z ničeho nic oto-
čilo a  začalo tvrdit, že je projekt neekolo-
gický. Argumentace koalice se postupně 
měnila s  tím, jak jsme jednotlivé výroky 
z opozice vyvraceli. V dlouhé diskusi až na 
úplný závěr zazněly obavy, že je projekt 
předražený a  pochybný. Škoda, že téměř 
nikdo z  koaličních zastupitelů nepřišel na 
prezentaci projektu, kde byly všechny okol-
nosti dopodrobna vysvětleny. O skutečných 
důvodech, proč se koalice rozhodla projekt 
stopnout a  přepracovat, tak můžeme jen 
spekulovat.
Navíc tak zastupitelé ODS, ANO a ČSSD uči-
nili v tajném hlasování! Naposledy se takto 
hlasovalo před 17 lety o směně Jalty, která 
byla pro město také nevýhodná. Policie pak 
právě kvůli tajnému hlasování nemohla ur-
čit viníka této kauzy. A i nyní dle analýz PwC 
mohla městu vzniknout škoda až 2 miliardy 
korun.
Koalice tvrdí, že musíme víc recyklovat a pře-
jít na cirkulární ekonomiku. Souhlasím. Do-
sud však neřekla, JAK toho dosáhnout. V roce 
2030 nastane konec skládkování a 2035 do-
žijí stávající kotle. Co pak bude s  odpadem 
z Brna a Jihomoravského kraje? ■ 

Aby se náš klub mohl kvalifikovaně 
vyjádřit k novele stavebního zákona, 
vyvolali jsme jednání na Fakultě stavební 
Vysokého učení technického v Brně. 

Ve velmi přátelské a  konstruktivní atmo-
sféře nás přivítali vedoucí či jejich zástupci 
šesti oddělení a ústavů. Za politiky byli pří-
tomni zastupitelé města Brna z našeho klu-
bu, dále starostové z ODS a KDU-ČSL a náš 
specialista, zastupitel za Brno-střed. 
Z více než hodinové debaty, kdy zazněly ar-
gumenty jak ve prospěch „superúřadu“, tak 
i pro zachování stávajícího stavu, vyplynu-
lo následující: superúřad ve středu města 
bude stát nemalé prostředky, nebude dob-
ře dostupný, nebude jednoduché zajistit 
místní šetření (časová náročnost), nebudou 
k  dispozici místní archivy. Výhodou ale je 
koncentrace nezbytných rozhodovacích 
složek na jednom místě, jednodušší schva-
lování velkých staveb a  jednotná koncepce 
rozhodování. 
Na druhé straně výhodou současného stavu 
jsou nižší provozní náklady, dokonalá míst-
ní obeznámenost, archivy. Za úvahu stojí 
spojení stavebních úřadů v těch nejmenších 
městských částech. 
Všichni účastníci setkání konstatovali, že za 
každým politickým rozhodnutím by měla 
stát faktická znalost a dokonalé seznámení 
se s názory odborníků. Náš klub k dispozici 
takové možnosti má a budeme nabízet spo-
lupráci napříč stranami a  hnutími tak, aby 
tyto aktivity vedly ke spokojenosti občanů 
města Brna. ■

Rodičovské vouchery 
podpoří aktivity dětí

Tajné hlasování 
o spalovně – naprostý 
odpad!

Co dál ohledně 
stavebních úřadů?

Marek Lahoda
zastupitel města Brna,  
Česká pirátská strana

Názory

Tomáš Skřička
zastupitel města Brna,  

SPD, Trikolora, Moravané a NK

Filip Chvátal
radní města Brna,  
Lidovci a Starostové
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Otevřený je denně. Nový komplex Bazény 
Lužánky funguje naplno a zájem je 
obrovský. 

Plavání patří celoročně k  oblíbeným spor-
tům, a to i rekreačním, snad všech věkových 
skupin. Vhodných krytých ploch byl však 
v Brně dlouhodobý nedostatek, citelně chy-
běly také pro výuku dětí. 
Po 16 měsících stavebních prací však za Lu-
žánkami vznikly v  přístavbě navazující na 
původní plavecký stadion dva nové bazény, 
pětadvaceti – a  šestnáctimetrový. Nutnou 
opravou prošla také legendární a  jediná 
vnitřní brněnská padesátka vybudovaná 
koncem 70. let. Renovaci absolvoval i strop 
a osvětlení. 
Za zmínku stojí také rekonstruovaná dese-
timetrová skokanská věž (takové jsou jen 
dvě v republice), i další můstky. Komplex má 
společný vstup, pokladny a šatny, propojení 
umožňuje přecházet z jednoho pavilonu do 
druhého. K lepšímu se proměnilo i okolí. Při-
byla parkovací místa, bezbariérový přístup 
a chodník od Bobycentra.
Oba velké bazény nyní splňují standardy 
Mezinárodní plavecké federace, s  pětadva-
cítkou se počítá hlavně pro rozplavby. Nyní 
se určitě můžeme těšit na prestižní klání. 
Nejmenší z  bazénové trojice bude určen 
hlavně k výuce prvních temp dětí. 
Celkem zde bylo investováno přes 444 mi-
lionů korun včetně DPH, z  toho 97 milionů 
pokryly dvě dotace z  Národní sportovní 
agentury. A  netřeba mít obavy, že Bazény 
Lužánky budou sloužit výhradně sportov-
ním klubům. Oba velké bazény mají po osmi 
drahách, z nichž minimálně tři v padesátce 
nebo čtyři v pětadvacítce by měly být vždy 
k dispozici veřejnosti. ■

Při diskusi o tom, jestli Brno potřebuje 
třetí kotel v zařízení pro energetické 
využití odpadů neboli ZEVO SAKO 
Brno, argumentovalo vedení města 
významným snížením množství odpadu, 
který Brňané v budoucnu vyprodukují. 

Zavedením nové legislativy v  zálohová-
ní obalů, předcházením vzniku odpadů 
a  lepším tříděním se ze současných zhruba 
250 kilo na občana má snížit množství zbyt-
kového odpadu na 110 kg. 
Zelení v  Brně dlouhodobě prosazují zlep-
šení podmínek pro třídění i  rozšíření slu-
žeb sběrných dvorů o zpětné využívání věcí 
a podporují osvětu o tom, jak vzniku odpadu 
předcházet. 
Sama jsem byla zvědavá, jakých výsledků by 
se dalo při maximálně odpovědném chování 
dosáhnout. Proto jsem před několika lety 
udělala doma experiment. Celý jeden rok 
jsem všechny odpady, které jsme doma vy-
produkovali, poctivě třídila a  vážila. Kromě 
toho, že jsme nic zbytečného nekupovali, 
jsem třídila vše, co šlo, včetně kompostování. 
Nakonec mne stejně překvapilo, kolik toho 
skončilo v koši na směsný komunální odpad. 
Celkem za dvě dospělé osoby 140 kilo za rok, 
co musí skončit buď ve spalovně, nebo na 
skládce. Vytřídili jsme téměř 250 kilo rost-
linných a bio zbytků do kompostu (i s hlínou 
z květináčů a truhlíků), 6 kg kovů a hliníku, 
80 kilo papíru, 27 kilogramů skla, 14 kg plas-
tů (a to jsme nekupovali žádné PET, byly to 
drobné kousky od kosmetiky a  drogerie), 
6 kg oblečení a bot. Ale také jsme měnili ná-
bytek v  ložnici a to znamenalo přes 90 kilo 
do sběrného střediska. 
Až to tak budou dělat všichni, opravdu bude 
stačit menší kapacita spalovny.  ■ 

S parkováním se potýkají všechna velká 
města. Bohužel neexistuje jednoduché 
řešení. 

Zkušenosti ze zahraničí jasně ukazují, že 
neustálým rozšiřováním parkovacích ploch 
problém nezmizí. Mnohde ani není na roz-
šíření prostor. Nové parkovací místo velmi 
rychle přitáhne další vozidlo, které jeho ma-
jitel donedávna nechával někde jinde. Proto 
tento problém nelze odstranit jen opatře-
ními na straně města, ale do řešení se musí 
aktivně zapojit i vlastníci vozidel.
Je třeba si uvědomit, že motorové vozidlo je 
majetkem jednotlivce nebo firmy, a ti by se 
o ně měli postarat. Není prostorově možné, 
aby každý stál u vchodu svého domu, pokud 
nejsou parkovací místa přímo součástí ob-
jektu. A i to má své hranice, neb se zpravidla 
buduje na bytovou jednotku jedno parkovací 
místo. 
Ve světě existuje nespočet studií zabýva-
jících se parkováním v  obytných zónách. 
V  nejpokrokovějších zemích se dokonce 
nové obytné zóny staví zcela bez parko-
vacích míst pro dlouhodobé stání. Veřejný 
prostor je zde určen primárně pro krátko-
dobé stání z důvodu operativní přístupnosti 
pro potřeby obyvatel domů, jejich návštěv 
a poskytovatelů služeb. Dlouhodobé stání je 
pak zpoplatněno tak, aby bylo přístupné, ale 
současně motivovalo vlastníky, aby na veřej-
ných plochách neodstavovali málo používa-
ná nebo nepoužívaná vozidla.
Dopravou se profesně zabývám celý život 
a  tato problematika by vydala na mno-
hostránkovou studii, nicméně prostor toho-
to sloupku neumožňuje rozepsat se více. ■

Dva nové, jeden 
opravený. To jsou 
Bazény Lužánky

Plány na snižování 
množství odpadu jsou 
pěkné, jaká je realita? 

Má parkování 
jednoduché řešení?

Názory

Karel Kalivoda
zastupitel města Brna,  

ANO 2011

Tomáš Aberl
radní města Brna,  

Společně – ODS a TOP 09

Jana Drápalová
zastupitelka města Brna,  

Zelení a Žít Brno
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Názory Anketa

Co si myslí 
Brňané?
Městští strážníci a strážnice dostanou 
od Nového roku 5tisícový příspěvek na 
bydlení a dopravu. Motivovalo by vás 
to obléknout uniformu? Co myslíte, že 
je na jejich práci nejlepší, a co by vás 
naopak odrazovalo?

Chcete se také zapojit do ankety 
v Brněnském metropolitanu? 
Sledujte Facebook, X (dříve Twitter) 
či Instagram BRNOmycity, diskutujte 
a dejte nám vědět, co si myslíte. 
Zajímá nás to!

@brnomycity

Twitter

Město Brno majetkově připravuje řadu 
lokalit pro budoucí výstavbu dostupného 
městského bydlení. 

Ať už je to snaha získat strategický přístu-
pový pozemek v Západní bráně, kde město 
připravuje PPP (public – private partnership 
neboli partnerství soukromého a veřejného 
sektoru – pozn. red.) projekt dostupného 
bydlení po vzoru Vídně, nebo složitá jednání 
o nabytí soukromých pozemků v lokalitě Na 
Kaménkách, kterými by město scelilo své 
pozemky a tím otevřelo možnost výstavby 
tisíců nových družstevních bytů. 
Majetkově scelujeme úplně nové rozvojové 
území pro bydlení v  Novém Lískovci, nad 
Hlinkami, řešíme přípravu lokality pro by-
dlení Traubova a  řadu dalších. Pokud jsou 
některé stavební pozemky zařazeny do se-
znamu zbytného majetku, tak jen ty, kde 
městská výstavba nedává smysl. Typickým 
příkladem jsou stavební pozemky pro byd-
lení a lehkou výrobu v Kuřimi, které budou 
v  nejbližší době nabízeny formou dražby. 
Stejně se o  tom uvažuje v  případě oblasti 
budoucí lehké výroby při ulici Moravanské 
a podobně. 
Bytové domy se neprodávají a  to je dobře. 
Výjimečně městská část odsvěří zdevas-
tovaný dům a  bytový odbor vyhodnotí, že 
oprava není účelná. Osobně bych chtěl, 
aby se kompletně opravily všechny bytové 
domy, ale chápu, že ojediněle to opravdu 
bohužel nedává smysl. Není to však nic no-
vého. Piráti, kteří v minulém období měli na 
starost majetek, tak např. připravili prodej 
(a hlasovali pro něj) bytových domů na Mi-
lady Horákové a na Vranovské. 
Na závěr bych vám všem chtěl popřát krás-
ný a klidný čas adventní i vánoční.  ■

Strategie nakládání 
s majetkem dává 
smysl

Jiří Oliva
radní města Brna,  
Sociální demokracie

kuba_vesely7

K čemu je městská policie? Reálně? K tomu 
nejhoršímu si stejně volají kolegy ze státní, 
malé problémy neřeší a  jediné, co umí, je 
dávat botičky.

Odpověď redakce: Projeďte si jejich pro-
fil @mpbrno, tam je nejlépe vidět, čemu 
všemu se věnují – jak díky kamerovému 
systému dopadnou kapesní zloděje bě-
hem několika minut a vrátí okradenému 
jeho věci, pomáhají seniorům, kteří zů-
stanou uvěznění doma; díky tomu, že 
jsou hlídky rozmístěné po celém městě, 
jsou často první u  dopravních nehod 
nebo napadení a různých bitek; řeší řadu 
sousedských sporů, hlídají bezpečnost 
u přechodů, u škol... Na tohle by státňá-
ci neměli čas. A jak říká ředitel Městské 
policie Brno, už jen přítomnost uniformy 
v ulicích působí na lidi preventivně a ne-
porušují tolik pravidla, protože nad se-
bou vidí to nebezpečí trestu. A bohužel 
na některé lidi nic jiného než toto nefun-
guje. :) P. S. Těch botiček za loňský rok 
dali 1 500, to je 5 denně.

mariehynkova.cz

sawyer9000

mmalina.ok

Dělají se noční, malý plat, malá šance na 
postup. To už spíš ke státním, ale taky je to 
tam náročné, 12hodinové směny, víkendy, 
nuda... Není to jak v televizi, holt. 😂

13náctý + 14náctý plat a jsem tam klidně zí-
tra na směnu! ✌ 😁😁

Tyjo, já mám teda zatím spíš dobrý zkuše-
nosti, volala jsem je dvakrát a vždycky při-
jeli a  pomohli, ale dělat bych to nechtěla, 
když vidím, jak na ně lidi plivou. :(

Odpověď redakce: Takže myslíte, že 
zatím ta práce není dostatečně ohod-
nocená?

sawyer9000: Kdyby byla, tak se 
můžeme téhle konverzaci zcela 
vyhnout! 🤣🤣 Dělat tohle za 
30, nebo ve fabrice za 55 a  bez 
starostí je myslím zcela logická 
odpověď. 🤣🤣😁

Odpověď redakce: To je prima, že po-
mohli! K čemu jste je volala?

mmalina.ok: Jednou k psovi uvá-
zanému celý den na parkovišti. :( 
Nechtěl k  sobě nikoho pustit… 
A  jednou na parkoviště, když 
nám jiné auto úplně zablokovalo 
výjezd. 🤷
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Kultura

Ve společnosti 
Filharmonie Brno rok 
končí i začíná příjemně
V  období kolem Vánoc a  Nového roku rádi 
popouštíme uzdu kreativitě – a  co ji může 
lépe podpořit než dobrá a  temperamentní 
hudba, navíc ve špičkovém podání brněnské 
filharmonie? Ta zve posluchače do Janáčkova 
divadla, kde jim 7. a 8. prosince prostřednic-
tvím čtyř světových skladatelů odvypráví Pří-
běhy starého Španělska a do nového roku pak 
s nimi a s Dvořákem, Gouldem, Gershwinem 
a Martinů vstoupí 1. ledna 2024 v rytmu jaz-
zu, swingu a stepu. Více se dozvíte na webu 
filharmonie-brno.cz. ■
 (mak)

Umělecká díla ve Fait 
Gallery rozhýbou 
smysly i tělo
Profilová výstava vrací do širšího 
povědomí Jiřího Hilmara.

Rozsáhlou výstavou nazvanou Anonymní 
forma čtverce se ve Fait Gallery prezentuje 
malíř, sochař a grafik Jiří Hilmar (1937), kte-
rý od roku 1969 více než 40 let žil a  tvořil 
v emigraci v Německu. Prostor galerie zapl-
nily kinetické objekty a papírové reliéfy ve 
čtvercových rámech, které se v očích pohy-
bujícího se návštěvníka také rozpohybují. 
Expozici, která je k vidění do 13. ledna 2024, 
dotváří další důležitá součást Hilmarova 
díla – environmentálně zaměřené dřevěné 
objekty. ■

Text a foto: Markéta Žáková

Petrkov, místo určené 
pro snění, se přenesl 
do Brna
Literaturu, tanec, hudbu i  výtvarné umě-
ní v  sobě spojuje nové představení spolku 
ProART Reynek_Renaud – Snění z Petrkova. 
Soubor pokračuje v dramaturgické linii věnu-
jící se literatuře, a to převážně české poezii, 
kterou otevírá, netypicky, tancem. Umělecká 
dvojice Bohuslav Reynek a Suzanne Renaud 
spolu žila a  tvořila na statku v Petrkově na 
Vysočině. Autorem konceptu je vůdčí posta-
va ProART Martin Dvořák. Osudy perzekvo-
vaných manželů poznáte v  káznici na Cejlu 
8. prosince. ■
 (zob) | foto: ProART

Na Janáčka!  
Vstupenky na festival 
už jsou k mání
Příznivci Leoše Janáčka, opery nebo české 
klasické hudby už mají vánoční dárky nejspíš 
vyřešené. V  prodeji jsou vstupenky na hu-
dební festival Janáček Brno 2024.
Přehlídku zahájí Výlety páně Broučkovy 
s britským tenoristou Nickym Spencem, Věc 
Makropulos přiveze do Brna Berlínská státní 
opera. Posluchači si také vychutnají Příhody 
lišky Bystroušky rovných 100 let od jejich 
světové premiéry s  pěveckou manželskou 
dvojicí Kateřina Kněžíková a Adam Plachet-
ka. Vstupenky a program jsou dostupné na 
webu janacek-brno.cz. ■
 (zug)

Taťuldo, jak se prodává 
nevěsta? Odpoví 
v Redutě
Hurvínek prodává nevěstu. Tak zní název 
nového rodinného pořadu, v  němž vás do 
světa opery a  Prodané nevěsty zavedou 
slavné loutkové postavičky Spejbl, Hurví-
nek, Mánička a Žeryk. Proslulou Smetano-
vu operu tak Národní divadlo Brno přiblíží 
především dětem. Inscenaci v režii Hany Mi-
koláškové uvede Divadlo Reduta v prosinci 
9.  a  16., další repríza je v  plánu 12. února 
2024. U vybraných představení se uskuteč-
ní diskuse s loutkami, která ověří, jestli malí 
diváci vše dobře pochopili. Ptát se Hurvínka 
a spol. ale mohou nejen na operu.  ■
 (java)

V Dietrichsteinském 
paláci odkrývají 
fenomén Lidovek
Jiří Mahen, Karel Čapek nebo Ferdinand Pe-
routka – co mají tyto osobnosti literárního 
světa společného? Spolupracovali s původ-
ně brněnskými Lidovými novinami. Jedno 
z  nejvýznamnějších českých periodik slaví 
130. výročí a jeho historii připomíná výsta-
va Nastoupil jsem co redaktor… Literatura 
a  literáti v  Lidových novinách 1893–1939 
v  Moravském zemském muzeu. „V  době 
formování novodobé občanské společnos-
ti, pro niž byla tištěná periodika základním 
zdrojem informací a vlivu, stály Lidové no-
viny na pozicích demokracie a  humanity,“ 
vyzdvihuje význam periodika kurátorka 
výstavy Hana Kraflová. I proto se expozice 
věnuje primárně období od vzniku novin po 
konec první republiky. Do Dietrichsteinské-
ho paláce na ni lze zajít až do září 2024. ■
 (zob) | foto: MZM
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Kam jdeš, 
divadlo?  
Do Brna

Kateřina Liďáková, od roku 2022 
členka činohry Národního divadla 
Brno, strávila šestnáct let na prknech 
Městského divadla Zlín, kde také 
jako ředitel, dramaturg, herec i autor 
působil její manžel a současný rektor 
JAMU Petr Michálek. Před necelým 
rokem a půl se přestěhovali do Brna 
a letos v září přidali do mozaiky 
zdejších divadel další kamínek – 
komorní divadlo Kam jdeš? Jak nová 
scéna vznikla a kam jde, nám přiblížila 
za oba.

Co vás přimělo vydat se na cestu, na jejímž 
konci je komorní autorské divadlo s filozo-
fickou otázkou v názvu?
Už ve Zlíně jsme spolupracovali například 
na komorním dramatu Blackbird nebo vzta-
hové komedii o nás dvou Válka Roseových 
nebude! Pracujeme spolu rádi, protože 
v  tom vidíme smysl a přesah. To umělecké 
sdílení vyživuje i  náš vztah. V  Brně máme 
každý svou práci, ale chtěli jsme zase najít 
i něco společného. Měli jsme štěstí, přátelé 
nás spojili se správnými lidmi, a tak máme 
možnost využívat večer na Jánské prostory 
Divadla Koráb, které hraje pro rodiny s dět-
mi odpoledne. Začali jsme tam uvádět naši 
Válku Roseových. A teď na 9. prosince chys-
táme premiéru nového monodramatu.

Lze název vašeho divadla brát jako motto, 
které předurčuje jeho repertoár?
Název souvisí s aktivitami mého muže, kte-
rý má stejnojmenný podcast a  newsletter. 

A  nabízelo se, že pod hlavičku Kam jdeš? 
schováme i divadlo. Ale není to žádná úlit-
ba, dává to smysl – kam jdeš ve svém živo-
tě, v přemýšlení, co na sebe necháš doléhat, 
co si z toho vybereš? Ptáme se jak sebe, tak 
i publika. 

Komedie Válka Roseových nebude! vznikla 
údajně poté, co jste se pohádali. Je to tera-
pie divadlem?
Naprosto! To představení je opravdu reakce 
na něco, co jsme ze sebe chtěli dostat ven. 
A to z toho důvodu, aby si ostatní mohli říct: 
Aha! Tak my v  tom nejsme sami, někdo to 
má stejně nebo podobně. A dokonce o tom 
i  takhle otevřeně mluví – to je úžasné. My 
se od té doby doma opravdu nehádáme – 
stačí nám, když se hodinu a půl hádáme na 
jevišti.

Jak vás poměrně malý prostor Divadla Ko-
ráb a  intimní propojení s publikem ovliv-
ňuje při vašich vystoupeních?
V  komorním prostředí se nám hraje moc 
dobře, protože si víc užíváme mimiku, kaž- 
dou nuanci v  hlase, v  intonaci, nemusíme 
křičet a  je to opravdu o úplné drobnokres-
bě. A že je divák „na dotek“, tomu jenom po-
máhá, protože je více vtažen do hry. Ještě 
důležitější než u  komedie to myslím bude 

při naší nové hře, která má těžký, smutný 
příběh. 

Jde o premiéru dramatizace debutové no-
vely slovenské autorky Nicol Hochholcze-
rové Tento pokoj se nedá sníst, jejíž pře-
klad vyšel v  listopadu i u nás. Jak se dílo, 
které pojednává o velmi současném téma-
tu zneužívání, ocitlo ve vaší pozornosti?
Hledali jsme pro naše divadlo nový titul. 
Uvažovali jsme o další komedii, o pohádce… 
Pak manžel přišel s tím, že četl úžasnou kni-
hu a  že z ní uděláme monodrama pro mě. 
I já jsem byla fascinovaná tím, že se to těžké 
téma dá uchopit a tak obrazivě popsat. Je to 
herecky a emocionálně velká výzva a já jsem 
na ni – s jistou dávkou drzosti – kývla.

Jaký máte dramaturgický plán na letošní 
sezonu? Chystáte ještě nějakou premiéru?
Do této sezony by se měla vejít ještě jedna 
komedie a zase ji píše Petr. Je to pokračová-
ní jeho hry Domeček, kterou úspěšně uvá-
děl Buranteatr. Jmenuje se Byteček a budou 
tam hrát původní aktéři z Domečku. Mys-
lím, že tuhle sezonu zůstaneme u tří před-
stavení. Do budoucna uvidíme.  ■
 Markéta Žáková | foto: Marek Malůšek

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.
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Ať v útoku, nebo v obraně, Amazonky předčily své tradiční 
rivalky z Prahy a připisují si pátý titul v historii. 

Brněnské Amazonky  
zase vládnou republice
Naposledy poznaly ten pocit v roce 2019 a chutnal skvěle. Letos 
se brněnské Amazonky, nejúspěšnější ženský tým amerického 
fotbalu v České republice, opět probojovaly do finále, kde stály 
proti pražským Black Cats. Ačkoliv se očekávala vyrovnaná bitva, 
Brňanky vedené legendární Lenkou Vavrisovou nepřipustily dra-
ma ani na moment a své soupeřky rozválcovaly působivým skóre 
45:5. Rose Bowl se tak po čtyřech letech opět vrací do jihomorav-
ské metropole.  ■

(mad) | foto: Marie Schmerková

Through Generations podpoří 
talentované hokejistky
Ačkoliv je dívčí hokej stále populárnějším sportem, pořád mu chy-
bí dostatečná podpora. Změnit to si klade za cíl projekt Through 
Generations, který letos mimo jiné premiérově pořádá turnaj TG 
Girls Hockey Challenge. Ten se odehraje 29. a  30. prosince ve 
Sportcentru Lužánky. „Naším cílem je rozvoj dívčího a ženského 
hokeje u nás a budování jeho komunity,“ říká hlavní organizátor 
a trenér národního týmu žen Jakub Peslar. „Turnaje se zúčastní jak 
výběry našeho projektu, rozdělené na Čechy a Moravu, tak dva 
zahraniční týmy ze Slovenska a Polska. Rádi bychom z této akce 
udělali tradici,“ uzavírá. ■

(mad)

Sněží, pojďme  
hrát beachvolejbal
Milovníci plážového volejbalu nemusí ani letos v zimě sedět za-
vření doma. Na koupališti Riviéra je čeká moderní přetlaková na-
fukovací hala, která zakrývá šest hřišť na beachvolejbal. V provo-
zu bude až do dubna a veškeré vybavení si lze zapůjčit na místě. 
Hrací plochy si můžete rezervovat na stránkách beach.starez.cz. ■

(mad)

Rozpačitý podzim ve Zbrojovce, 
trenérem zůstane Polách
Tenhle podzim si asi sportovní Brno představovalo trochu 
jinak. Zbrojovka stráví zimní přestávku druhé nejvyšší 
fotbalové ligy na šestém místě a na vedoucí Vyškov ztrácí 
devět bodů. Přesto není nutné házet flintu do žita. 

Když loni Zbrojovka sestoupila do druhé ligy, všichni tak nějak oče-
kávali, že v téhle soutěži bude vládnout železnou rukou. Jenže nej-
úspěšnější brněnský fotbalový tým historie se pořád hledá. Trené-
rem, který jej měl posunout zpátky na výsluní, byl Luděk Klusáček. 
Ten už ale do úředních lejster v kolonce „zaměstnavatel“ Zbrojovku 
neuvádí. Po sérii proher se ho představenstvo klubu rozhodlo na-
hradit. „Bohužel situace dospěla do stavu, kdy se nám nejen vý-
razně vzdálila první příčka, ale ztrácíme už i na barážové pozice,“ 
komentoval lakonicky manažer Zdeněk Psotka.
Na pozici hlavního trenéra byl dosazen dosavadní asistent a legen-
da Zbrojovky Tomáš Polách. Ten v červenobílém dresu zažil posled-
ní stabilně dobré roky klubu. Své dovednosti brousil trénováním 
mládeže, práci s muži si vyzkoušel v Hodoníně i Vyškově. „Všichni 
musíme být nastavení, že jdeme na hřiště bojovat a obětovat všech-
no pro úspěch,“ burcoval. Kariéru hlavního kouče zahájil dvěma 
výhrami nad Líšní a Kroměříží a zdálo se, že situace je opět zali-
tá sluncem, ale následná prohra s béčkem Olomouce vrátila Brno 
do reality. Přesto se klub za Tomáše Polácha postavil a ten má díky 
tomu smlouvu na dva roky.
V zimě bude mít ale nad čím přemýšlet. „Jsem strašně zklamaný. 
Takhle se o postup nebojuje. Chce to změny, okysličení kádru,“ shr-
nul situaci po zápase s Olomoucí trenér. „Návazné kroky se budou 
týkat realizačního týmu i hráčského kádru,“ uvedl manažer Psotka.
První krok už Zbrojovka oznámila. Smlouvu podepsal talentovaný 
obránce Jiří Hamza, který v áčku odehrál celkem 11 utkání. Další no-
vinky budou následovat, Zbrojovku tak bude jistě stát za to v pře-
stávce sledovat. ■

Marek Dvořák

Sport
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Co potřebuje 
správný 
lakrosák? 
Nejen silné 
tělo, ale 
i ducha
Starému indiánskému sportu 
zvanému lakros se v Brně velmi 
daří. Přesvědčivým důkazem je tým 
Brno Ravens, který má za sebou 
veleúspěšný ročník ve slovenské 
lize. Dostal se totiž až do vysilujícího 
finále, kde po dramatické bitvě 
obsadil krásné druhé místo. Nejen 
o stříbrné sezoně, ale také o lakrosu 
obecně či účasti tohoto sportu 
na olympiádě povyprávěl hráč 
brněnského klubu a současně jeho 
předseda Jakub Kološ.

Nedávno jste uzavřeli sezonu druhým 
místem ve slovenské lize. Proč právě 
Slovensko?
Česká scéna se nyní zaměřuje především na 
boxlakros, zatímco my se věnujeme odnoži 
fieldlakrosu nazývané minifield. Těchto týmů 
zde však příliš není, a proto nemají ani stabil-
ní ligu. Domluvili jsme se tak se slovenskou 
federací, že spolu s Jižním Městem a Ostra-
vou doplníme její soutěž. K  zápasům jsme 
jezdili po Moravě a okolí, což nám vyhovova-
lo. Rozhodně se plánujeme přidat i příští rok.

Jaké pocity ze stříbra převažovaly?
Nejdříve zklamání, protože jsme dřeli celou 
sezonu a toužili jsme po titulu. S odstupem 
času si však druhé příčky vážíme, jde mož-
ná o  vůbec nejlepší výsledek klubové his-
torie. Hlavně když vezmeme v  potaz fakt, 
že proti nám ve finále stála Bratislava, jejíž 
kádr z  90 procent tvoří členové slovenské 
reprezentace.

Bratislavě jste podlehli o  jediný gól. Co 
vám chybělo k úspěchu?
Scházelo velmi málo. Utkání jsme dovedli 
do prodloužení, v němž rozhoduje takzva-
ný zlatý gól. Zkrátka se hraje, dokud někdo 
neskóruje. Bohužel jsme nevyužili velkou 
šanci, po níž gólman soupeře dlouhou při-
hrávkou našel střelce před naší brankou. 
A právě on se trefil.

V  čem je specifický fieldlakros, případně 
jeho příbuzné varianty?
Proti boxlakrosu, který vychází z  rozměru 
hokejového kluziště, se fieldlakros hraje na 
ploše o  velikosti fotbalového hřiště. Dále 
existuje zmenšená varianta minifield se 
sedmi hráči v poli a brankářem, té se účast-
níme my. Verzí je ovšem ještě víc – příkla-
dem je třeba olympijský lakros „sixes” hraný 
systémem 5 + 1.

Právě v této podobě se představí lakros na 
letní olympiádě v roce 2028. Jak významný 
milník to je?
Srdce všech milovníků lakrosu zaplesalo. 
Zdá se, že práce na mezinárodním poli se 
vyplatila a  byla kvalitní. I  Česko se může 
na olympiádu dostat – zejména ženské re-
prezentantky, které jsou na špici světového 
fieldlakrosu a  systematicky se s  nimi pra-
cuje. Muži budou mít cestu náročnější, ale 
možnost určitě mají také.

Zpět k vašemu klubu Ravens Brno. Kdo za 
vás může hrát?
Máme mužský tým, kde nastupují kluci od 
15 let, a výběr žen se spodní hranicí 14 let. 
Velmi nás těší, že se nám rozrůstá i  mlá-
dež, od sedmiletých holčiček po třinácti-
leté kluky, kteří sice trénují společně, ale 
aktivity jsou zábavné a vhodné pro všech-
ny. Dokud jednotlivé týmy dětí podle věku 
nenaplníme, nabízíme jim soutěžní hraní 
za naše spřátelené oddíly v Praze. Mládeži 
věnujeme všechen elán a víme, že výchova 
hráčů a  hráček je zároveň nejlepší cestou, 
abychom měli početné dospělé týmy do 
budoucna. Každopádně dveře jsou otevřené 
zájemcům a zájemkyním všeho věku.

Jaké vlastnosti by měl dobrý hráč lakrosu 
mít?
Z  indiánské historie lakrosu vyplývá, že by 
v sobě měl mít kromě fyzické síly i tu men-
tální. Lakros je tvrdý sport, jehož cílem není 
někomu ublížit, ale utužovat své zdraví 
a vnitřní mír. Zároveň jde o týmovou spolu-
práci, kde nerozhodují individuální výkony. 
Především musí fungovat vzájemná chemie, 
jinak úspěchů na hřišti nedosáhnete. ■
 Tadeáš Mima | foto: Jakub Janhuba

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.
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Zábava

Křížovka o ceny

Uvolněte si místo ve skříni, ať máte kam 
uložit obsah „měkkých“ vánočních dárků, 
a  zároveň pomozte lidem bez domova. Na 
– zejména pánské – oblečení čekají sociální 
kurátoři v (dokončení v tajence). Třem vylo-
sovaným luštitelům pošleme stolní kalendář 

na rok 2024 s názvem Brněnské sochy. Tajen-
ku vložte do 19. prosince 2023 do formuláře 
na adrese www.brno.cz/krizovka, zašlete 
poštou nebo přineste do redakce Husova 12, 
Brno, či pošlete SMS na číslo 602 770 466. 
Vícekrát zaslané tajenky vyřazujeme. Ze 

správných odpovědí z minulého čísla (Archiv 
města má nový web) byli vylosováni: Jan Říd-
ký, Ivan Fotr a Romana Švábová. Výhry zasí-
láme poštou.
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www.teplarny.cz 

ELEKTŘINA A PLYN Z BRNA

Mnoho energie 
i v dalším roce 
přejí Teplárny Brno

SILVESTROVSKÝ POBYT 
 A FIRST MOMENT
   V POHODĚ V LUHAČOVICÍCH

Kontakt: 
ZÁLESÍ a.s., Hotel Pohoda **** Luhačovice
www.pohoda-luhacovice.cz 

„Možnost dárkových poukazů – dopřejte sobě a svým blízkým POHODU“
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8.–17. 12. 2023 | Výstaviště Brno

Široký výběr dárků a doprovodný
program pro děti i dospělé.
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